
ثبت الكترونيكى طلاق
ايسنا: انوشــيروان محســنى بندپى رئيس 
سازمان بهزيستى كشور با اشاره به سقط هاى 
قانونى در كشور گفت: در دو سال اخير نسبت 
به سنوات گذشته ســقط هاى قانونى رشد 35 
درصدى داشته اند و اين در حالى است كه اين 
ســقط ها به منظور جلوگيــرى از معلول زايى 
به صورت قانونى و با اســتفاده از شرع و قانون 

صورت مى گيرند.
رئيس ســازمان بهزيستى كشــور همچنين در 
خصوص برنامه هاى مهم ســال آتى اين سازمان 
گفت: افزايش مهارت هاى زندگى، افزايش آموزش 
فرزندپرورى و... از اهداف مهم سال آينده سازمان 
بهزيســتى هســتند تا جايى كه در سال جارى 
سامانه «ثبت الكترونيكى طلاق» را در خراسان 

رضوى راه اندازى كرديم.
رئيس سازمان بهزيســتى كشور تصريح كرد: به 
موجب اين سامانه افراد قبل از ورود به دادگاه ها 
و ثبت رسمى دادخواســت طلاق و پيش از آنكه 
بخواهند وارد چرخه وكلا  شــوند از همان ابتدا 
به چرخه خدمات مددكارى و روانشناسى ورود 
پيدا مى كنند و در راستاى حل منازعات زناشويى 

آن ها اقدام خواهد شد.

برون سپارى 3 خدمت سازمان 
بازنشستگى به دفاتر پيشخوان 

دولت
ايســنا: مديركل دفتر برنامه ريزى و توســعه 
سيستم هاى صندوق بازنشســتگى كشورى از 
برون سپارى ســه خدمت عصا، عينك و سمعك 
بازنشســتگان به دفاتر پيشــخوان دولت در ماه 

جارى خبر داد.
بهروز انتظارى افزود: اكنون منتظر اعلام آمادگى 
دفاتر پيشخوان دولت هستيم، پس از آن آموزش 
به نيروهاى دفاتر پيشخوان را شروع مى كنيم تا 
بتوانند آن را در همه كشور اجرا كنند. اميدواريم 
ماه جارى اين ســه خدمت نيــز از طريق دفاتر 

پيشخوان دولت ارايه شود.

10 درصد تخت هاى بيمارستانى 
براى بيماران روانى 

خانه ملت:نايب رئيس كميســيون بهداشــت 
ودرمان مجلس گفت: در برنامه ششــم توسعه 
بندى وجود دارد كه همه آنچــه كه در بندهاى 
برنامه پنجم توسعه آمده در برنامه ششم نيز لحاظ 
شود لذا حمايت از بيماران روانى نيز از اين مسأله 

مستثنا نيست.
محمدحســين قربانى ادامه داد: بند مذكور در 
برنامه ششم توسعه دست وزارتخانه بهداشت و 
درمان را نيز براى حمايت همه جانبه از بيماران 
روانى در بخش هــاى مختلف از جمله تخصيص 

اعتبارات لازم باز خواهد گذاشت.
وى تصريح كرد: از ســويى ديگر وزير بهداشت 
نيز ابلاغيه اى به مراكز درمانى داده است مبنى 
بر آنك ه 10 درصد تخت هاى بيمارســتانى در 
اختيار اين بيماران قرار گيرد كه البته اكنون همه 
دانشگاه هاى علوم پزشكى نتوانستند اين شرايط 

را در همه مراكز درمانى مهيا كنند.

آمارى از افراد بى شناسنامه در 
دست نيست

خانه ملت:عضو كميسيون اجتماعى مجلس از 
تعيين تكليف طرح اصلاح موادى از قانون تابعيت 
خبر داد و گفت: به دنبال انتقال تابعيت از مادر به 

فرزندان هستيم.
رضا شيران خراسانى با يادآورى اينكه آمار دقيقى 
از تعداد افراد بى شناســنامه در دســت نيست، 
تصريح كرد: در حال حاضــر فرزندان حاصل از 
مادر ايرانى و پدر غيرايرانى تشكيل زندگى داده 
و داراى فرزند هستند بنابراين به دليل آنكه اين 
افراد فاقد اسناد هويتى هستند فرزندان آن ها هم 
از اسناد هويتى برخوردار نيستند و اين موضوع 
افزايش تعداد كودكان بى شناسنامه را به دنبال 

داشته است.
وى با تاكيــد بر اينكه بــا تصويب طرح اصلاح 
مــوادى از قانون تابعيت مشــكلات افراد فاقد 
شناسنامه رفع مى شــود، يادآور شد: بيشترين 
آمار افراد بى شناســنامه مربوط به خراســان 

رضوى است.

شاگردان برانكو در فهرست سياه كى روش
مهر قرمز كى روش 

بر  پاسپورت  پرسپوليسى ها

ورزش/ چرا كارلوس كــى روش اين روزها 
به دنبال دعوت از يكــى، دوبازيكن دو رگه 
تازه به تيم ملى است؟ چرا او بازى هاى رايان 

تفضلى، مدافعى ايرانى-انگليسى...

خط قرمز/   مرد شيطان صفت كه با عنوان 
پليــس مخفى كودكان را فريب داده و مورد 
آزار و اذيت قرار مى داد، شناسايى و دستگير 

شد...

1314
شكارچى كودكان پايتخت اعتراف 

كرد

هنوز نتوانسته ايم كارى براى كارگران 
بكنيم

 اول- با مــرد كه دســت مى دهــم زمختى عجيبــى را در 
دست هايش احساس مى كنم. احســاس مى كنم تكه اى آجر 
را فشار مى دهم. مرد لبخندى مى زند و مى گويد: «دست هاى 
ما دســت كارگريه، زمخته مى بينى عمو جــان» و من تنها 

مى گويم بله.
اسد از يكى از روستاهاى خراسان شمالى به مشهد آمده و حالا 
شده است كارگر روز مزد ساختمانى. وقتى مى گويم چند سال 
است در مشهد زندگى مى كنى مى گويد: «خانواده ام را كه به 
مشهد نياورده ام. دو ماهى مى شــود خودم تنها آمده ام چون 
در روستا كارى نبود. اين جا مهندســى آشنا داشتيم كه من 
را گذاشت ســر اين كار بنايى و روزى 40 هزار تومان هم مزد 
مى گيرم. هر روزى كه كار بكنم مزد مى گيرم و اگر كار نباشد 
مزدى هم نيست. شب هم سر ســاختمان مى خوابم كه پول 
اجاره ندهم اگر قرار باشــد اجاره بدهم كه همه مزدم را بايد 

بدهم براى اجاره».
از اسد كه 55 سال از خدا عمر گرفته است درباره خانواده اش 
مى پرســم، مى گويد: «يك پســرم در تهران در يك شركت 
قطعات خودرو كار مى كنــد. دو دختر هــم دارم كه يكى به 

دانشگاه مى رود و آن يكى هم دبيرستان است».
او از كارگرانى است كه از خانواده اش دور افتاده است.خودش 
مى گويد: «سعى مى كنم ماهى يك بار پنجشنبه، جمعه اى بروم 
و خانواده ام را ببينم و برگردم» و ادامه مى دهد: «من بيمه هم 
نيستم و اكنون هم جورى شده است كه اگر يك روز كارگر كار 
نكند چند روز عقب مى افتد. براى همين بايد كار كنم هر چند 
زمستان هم بعضى روزها كار تعطيل مى شود و اين جا علاف 
هستم اما چه كار كنم. باز خدا خير بدهد مهندس را كه همين 
كار را به من داد و گرنه بايد مى رفتم مثل خيلى از كارگرهاى 
ديگر سر گذر مى نشستم تا كارى پيدا بشود. با اين زمستان و 

وضع كارهاى ساختمانى كار نيست.» 
اين ماجراى زندگى يكى از كارگرانى اســت كه در اين كشور 
زندگى مى كنــد، البته از زندگى او در حــد كليات مى دانيم. 
خشكسالى هاى اخير در مناطق روســتايى سبب شده است 
خيلى ها به اميد يافتن لقمه اى نان بــراى خانواده خود راهى 
شــهرهاى بزرگى چون تهران، اصفهان، شــيراز، مشهد و... 
بشــوند غافل از اين كه اين پناه بردن به شهرهاى بزرگ هم 
براى شــهرها تبعاتى دارد و هم براى آن ها كه در اين سال ها 

شاهد آن بوده ايم.
دوم- على خدايى، عضو كارگرى شوراى عالى كار در گفت و گو با 
ايلنا گفته است: «نشست مشتركى ميان جمعى از اعضاى كارگرى 
شوراى عالى كار با اعضاى فراكسيون كارگرى مجلس در مورد 
مزد 96 برگزار شــد و در اين جلسه اعضاى فراكسيون كارگرى 
مجلس گفته هاى اين روزهاى كارگران را در مورد نابرابرى ميان 
درآمد و هزينه هاى زندگى تأييد كرده و بر ضرورت افزايش معقول 

دستمزد و جبران شكاف موجود تأكيد كردند.»
كارگران ضعيف ترين قشــر هر جامعه اند كه ديدن شــرايط 
زندگى آن ها دل هر شخصى را به درد مى آورد و متأسفانه در 
همه اين ســال ها و در دولت هاى مختلف نتوانسته ايم كارى 
شايسته زحمتى كه مى كشند برايشــان انجام دهيم. در اين 
ميان هميشه بر بد بودن شرايط زندگى آن ها و كمبود دست 
مزدهايشان تأكيد كرده ايم اما وقتى اين تأكيدها راه به جايى 
برده است كه ببينيم دغدغه هاى كارگران را كم كرده ايم و آن ها 
مى توانند زير بار كمر شكن زندگى قد راست كنند. وقتى براى 
آن ها كارى كرده ايم كه آنان دغدغه هاى جور واجور براى يك 
زندگى ابتدايى نداشته باشند و به نظر مى رسد تا رسيدن به اين 
مرحله راه درازى مانده است، چرايى اش را بايد آن هايى پاسخ 
بدهند كه بر مسند قدرت نشســته اند و بايد از حال و احوال 

كارگرها با خبر باشند. 
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 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.
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دبيركل شوراى عالى آموزش و پرورش:
تعداد مدارس استعدادهاى درخشان 

كاهش مى يابد
فارس: دبيركل شوراى عالى آموزش و پرورش گفت: اعضاى 
شورا بر ضرورت عدم تفكيك دانش آموزان با استعدادهاى برتر 
از ساير دانش آموزان و تقويت طرح «شــهاب» تأكيد كرده و 
تأسيس مدارس تيزهوشــان را با ويژگى هاى خاص، در حد 

ضرورت و حداقلى تعيين كردند.
نويد ادهــم اضافه كرد: مــاده واحــده اى در خصوص «نحوه 
تطبيــق كارنامه هاى دوره هاى تحصيلى ســابق با ســاختار 
آموزشى» به تصويب رســيد كه بررسى و تصويب اين انطباق 
به كميسيون معين شــوراى عالى واگذار شــد.  مهدى نويد 
ادهم تصريح كرد: شوراى عالى آموزش و پرورش در راستاى 
تفويض اختيار، بررســى و تعيين برخى آيين نامه ها از جمله 
آيين نامه آموزشى دوره سوم متوســطه، آيين نامه ارزشيابى 
دوره اول متوسطه و نحوه ادامه دروس انتخابى پايه يازدهم را به 
كميسيون تلفيقى شوراى عالى آموزش و پرورش واگذار كرد.

قائم مقام وزير بهداشت خبر داد
كاهش10هزار ميليارد تومانى هزينه هاى 

درمانى مردم 
ايرنا :  قائم مقام وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكى گفت: 
طرح تحول سلامت توانست طى يكسال 10هزار ميليارد تومان 
از هزينه هاى درمانى مردم را كم كند و چنين كارى در دنيا و در 
هيچ كشورى سابقه ندارد. ايرج حريرچى با بيان اينكه شاخص 
تخت هاى بيمارستانى در كشــور پيش از طرح تحول به ازاى 
هر هزار نفر جمعيت 1.5 بوده،گفت: در سال 91 اين شاخص 
به 1.65 رسيده كه در واقع نسبت به افزايش جمعيت تخت ها 
افزايش پيدا كرده، اما درصد شــاخص تخت افزايش زيادى 
نداشته است.  وى در پاســخ به منتقدانى كه مى گويند اجراى 
طرح تحول زيرميزى پزشكان را به روميزى تبديل كرده است، 
گفت: چنين چيزى نيست و به گزارش سازمان بهداشت جهانى 
پرداختى از جيب مردم ايران به 40.6 درصد رســيده و هيچ 
كشورى در دنيا نتوانسته در يك سال 10 درصد و به عبارتى 10 

هزار ميليارد تومان پرداختى از جيب را كاهش دهد .

رئيس سازمان نظام پزشكى كشور: 
تركيب شوراى عالى بيمه

 قانونى نيست
رئيس سازمان نظام پزشكى كل كشور با انتقاد از تعرفه گذارى 
برمبناى توان ســازمان هاى بيمه گر  و اينكه انحراف بزرگ در 
بخش تعرفه اى در كشور قابل قبول نيســت، گفت:اصل اول 
تعرفه گذارى بايد مبتنى بر واقعيت ها و شواهد و اصول بعدى 
موضوع ارزش افزوده است كه طى ساليان گذشته به آن توجه 
نشده است، ضمن اينكه درحال حاضر بين تعرفه واقعى و آن 
چيزى كه توسط شــوراى عالى بيمه تصويب مى شود فاصله 

وجود دارد.
عليرضا زالى تاكيد كرد: تركيب شــوراى عالى بيمه سلامت 
درطول برنامه پنجم دردولت بايد مشخص و در مجلس تصويب 
مى شد، اما اين اقدام صورت نگرفت و آن چيزى كه امروز با آن 
روبه رو هستيم شوراى عالى بيمه سلامت نيست و قانون اجرا 
نشده است؛ يعنى اين شورا شوراى عالى بيمه خدمات درمانى 

است كه فقط تغييرنام داده است.

جامعه - محبوبــه على پور: ميــزان اعتبارات 
تخصيص يافتــه به حوزه ســلامت در دوره فعاليت 
دولت دهم كمتر از سوبسيدهاى پرداختى به گندم 

در سال جارى بوده است .
وزير بهداشت با بيان اين مطلب در مراسم افتتاح 657 
واحد بهداشتى در كشور كه به طور ويدئو كنفرانس 
در سارى برگزار مى شد ، گفت:  براى اجراى مرحله 
دوم اين طرح و افزودن 2 ميليون متر مربع  درقالب 
ساخت 700 واحد بهداشتى حدود 27 هزار و 500 
ميليارد ريال اعتبار مورد نياز است كه تا سال آينده 
اين اعتبارات از محل كمك هاى خيرين ســلامت و 

بودجه وزارت بهداشت تأمين خواهد شد. 
دكتر حسن قاضى زاده هاشــمى افزود: طى دوسال 

گذشته نيز حدود 2700 واحد بهداشتى با 500 هزار 
متر مربع در سطح كشور احداث شده كه براى ساخت 
اين واحدها نيز حدود 7 هــزار و 800 ميليارد ريال 
اعتبار هزينه شده اســت. همچنين 12 هزار و 780 
مركز نيز كه حدود 30 سال گذشته بازسازى نشده 
بود، با اعتبار 7 هزار و500 ميليارد ريال نوســازى و 

بازسازى شدند.
وزير بهداشت تأكيد كرد: طى 10 سال يعنى از سال 
82 تا 92 بــه طوركلى 2000 ميليــارد ريال اعتبار 
تخصيص يافته، درحالى كه طى سال هاى 93 و 94 
اعتبارى حدود 10 هزار و 528 ميليون ريال درنظر 

گرفته شده است.
در ادامه اين مراسم دكتر على اكبر سيارى گفت: طى 

سه سال گذشته با اجراى طرح تحول نظام سلامت 
حدود 10 هزار مركز بهداشــتى و درمانى در سطح 
روستاها و شهرهاى كوچك كشــور به بهره بردارى 

رسيده است .
معاون بهداشــت وزير بهداشت   با اشــاره به اينكه 

خدمات بهداشــتى براى 10 ميليــون و 200 هزار 
نفر از جمعيت حاشيه شهرهاى كشور فراهم شده ، 
افزود: 28 ميليون نفر جمعيت روستايى ، عشايرى، 
و شــهرهاى زير 20 هزار نفر از اولويت هاى خدمات 
رسانى بهداشتى و درمانى طرح تحول نظام سلامت 

هستند.
وى همچنيــن گفت: طى اجراى ايــن طرح 2500 
پزشــك، 1500 دندانپزشــك، 15 هزار كارشناس 
مراقب ســلامت و 2000 كارشــناس تغذيه و روان 
براى نخستين بار در قالب خريد خدمت به كارگرفته 
شده اند . دكتر سيارى خاطر نشان كرد: بزودى طرح 
غربالگرى جمعيت 30 ســال به بالاى كشــور اجرا 
مى شــود .وى گفت:براى اجراى بهتر خدمات دهى 
به مردم بخصوص اقشــار در معــرض خطر بيمارى 
(ميانسالان30 تا 60 ســال) كارت سلامت براى اين 

گروه سنى صادر مى شود.
به گفته وى،اين گروه ســنى متناســب با نوع خطر 
بيمارى ها، كارت ســبز، زرد، نارنجى و قرمز دريافت 

مى كنند.
دكتر سيارى اظهارداشــت: براساس آمار حدود 55 
درصد از جمعيت كشــور در رديف كارت قرمز قرار 

دارند و اين گروه سنى به خدمات بهترى نياز دارند.

در مراسم افتتاح 657 واحد بهداشتى در كشور عنوان شد
صدور كارت سلامت بهداشتى براى ميانسالان

جامعه- آرش خليل خانه: رئيس سازمان ميراث 
فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى از ايجاد بيش از 

1000 بازار مجازى صنايع دستى خبر داد.
دكتر زهــرا احمدى پــور در خصــوص اقدام ها و 
برنامه هاى انجام گرفته از سوى سازمان گردشگرى و 
ميراث فرهنگى در حوزه تجارى سازى صنايع دستى 
و برند سازى آن به خبرنگار ما گفت: مشكل اصلى در 
اين خصوص موضوع تبليغات و بسته بندى مناسب 
براى صنايع دستى به منظور ارايه به بازارهاى داخلى 

و خارجى و جلب مشترى است .

* تشكيل كارگروه برند سازى
وى خاطر نشــان كرد:معاونت صنايع دســتى 
ســازمان ميــراث فرهنگــى، كارگروهى را در 
خصوص برند ســازى صنايع دســتى با كمك 
وزارت صنايع و معادن و بخشى از وزارت تعاون 
ايجاد و فعال كرده اســت تا عــلاوه بر موضوع 
برندســازى در زمينــه بســته بندى كالاهاى 
صنايع دســتى براى عرضه به بازار و جذب بازار 

نيز به اين بخش كمك كنند.

زهرا احمدى پور با اشاره به 
اينكه اين ســازمان تا كنون 
موفق شده اســت در هر دو 
زمينه فعاليت كرده و نشان ها 
و برندهايى را به ثبت برساند، 
افــزود: نشــان هاى اصالتى 
كه به صنايع دســتى تعلق 
مى گيــرد بخشــى از برند 
سازى اســت كه به صورت 
خاص در استان هاى مختلف 
بــا توجه بــه نوع و ســبك 
توليــدات و صنايع دســتى 
و محصــولات آن ها در حال 
شناسايى، استانداردسازى 
كيفى و انجام است. اين كار 
در معاونت صنايع دستى به 
ســرعت در حال پيشرفت 
است و معاونت صنايع دستى 
ســازمان نيز از كارگاه هاى 
صنايع دستى دعوت مى كند 

كه به اين فرايند بپيوندند.
*ايجــاد بازارچه هاى 

متمركز
وى همچنين خاطرنشان 
كــرد: در حــوزه معرفى 
و بازاريابــى بين المللــى 
توليدات صنايع دســتى 
نيز براى ورود به بازارهاى 
جهانــى تــلاش كرده ايم 
بازارهــا و بازارچه هــاى 
متمركز را ايجاد كنيم كه 
دو مورد از آن هــا احداث 
شده است، اما بيشتر از آن 
به ســوى ايجاد بازارهاى 

مجازى گام برداشته ايم.
 رئيــس ســازمان ميراث 
فرهنگى، صنايع دستى و 
گردشگرى از ايجاد بيش 
از 1000 بــازار مجــازى 
صنايع دستى با همكارى 

اســتارتآپ ها خبر داد و گفت: مجموعه هاى صنايع 
دســتى در فضاى مجازى با شــرايط بسيار خوبى 
بازاريابى مى كنند و نرم افزار «زبردستان» كه حدود 
دو ماه پيش رونمايى شد ضمن معرفى كارگاه هاى 
توليد صنايع دستى، بازار فروش مناسبى را هم فراهم 

كرده و مورد استقبال قرار گرفته است.
* از سوغات زيارت غافل نيستيم

وى در پاسخ به اينكه دليل مغفول ماندن استفاده 
از ظرفيت سوغات زيارت با توجه به گردش مالى 
بالاى آن چيســت، گفت: در خصوص ســوغات 
زيارت كارگروه ويژه اى بــه همين نام وجود دارد 
و اين موضوع مغفول نمانده است. ما بررسى هاى  
زيادى در اين زمينه انجــام داده ايم و پكيج هاى 
مختلفى با انواع مختلف سوغات و توليدات صنايع 
دستى و قيمت هاى مختلف براى تمامى ذايقه ها 
و زائران با پشتوانه هاى اقتصادى متفاوت تدارك 
ديده ايم كه ماهيت بيشتر آن ها كاملاً فرهنگى و 
برگرفته از ويژگى ها ،توليدات و سوغات شهرهاى 
مختلف زيارتى همچون مشــهد، قم، رى و شيراز 

و... است.

رئيس سازمان ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى در گفت و گو با قدس خبر داد

1000 بازار مجازى صنايع دستى گشايش مى يابد

همكارى با مجلس براى تغيير حداقل 
سن قانونى ازدواج دختران

ايلنا: معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده از همكارى با 
مجلس براى تغيير حداقل سن قانونى ازدواج دختران خبر داد.
شــهيندخت مولاوردى در مورد لوايحى كه قرار بود از طرف 
معاونت امور زنان و خانواده به مجلس فرستاده شــود، گفت: 
ارســال لوايح به مجلس وارد فاز جدى شده اســت و ان شاء 

االله خبر هاى خوشى در اين باره در اين روزها خواهيد شنيد.
وى در پاسخ به اينكه چند لايحه قرار است به مجلس تقديم 
شود، اظهار كرد: لايحه بسيار مهمى كه تهيه شده لايحه تامين 
امنيت زنان در برابر خشــونت اســت كه خودش متشكل از 
چندين موضوع است و حداقل 10 ماده قانونى در آن پيشنهاد 
داده شده است. لوايح ديگرى نيز در كميسيون اجتماعى دولت 

داريم كه به زودى خبر آن ها نيز اعلام مى شود.

آنچه مى خوانيد
يافتن بازارهاى خارجــى و چگونگى جلب 
رضايت مشــتريان بويژه بــراى كالاهاى 
صنايع دســتى از جمله ضرورياتى است 
كه علاوه بر توليد كنندگان بايد از ســوى 
مســوولان ســازمان ميــراث فرهنگى ، 
صنايع دستى و گردشگرى مطمح نظر قرار 
گيرد.دكتر زهرا احمــدى پور رئيس اين 
ســازمان در گفت و گوى اختصاصى خود 
با ما به تدابيرى اشاره مى كند كه ازسوى 
ســازمان ميراث فرهنگى بــراى معرفى 
توليدات دستى هنرمندان كشورمان به 
خريداران خارجى انديشيده شده است. 
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

فرهنگ: رئیس انجمن فلســفه تعلیم و تربیــت ایران گفت: برخلاف فرهنگ 
گذشــته ما، امروز علم به تنهایی ارزش ذاتی نــدارد و فقط ارزش مالی آن مهم 
اســت.  دکتر خسرو باقری در سومین سمینار فلسفه علم در دانشگاه فردوسی 
مشهد گفت: منطق بازار می گوید که دانش را به مارکت آوریم و آن را بر حسب 
اقتصاد تبیین کنیم و تمام ویژگی های بازاری را در ساختار علمی تعبیه نماییم،  
به عبارتی دیگر علم یا باید با مشارکت در امور اجتماعی باشد یا هیچ. در ایران 

چاپ مقاله، هدف قرار گرفته و محتوای مقالات ضعیف است. 

علم فقط ارزش مالی پیدا کرده است 

مهر: رئیس هیأت مؤسس دانشگاه آزاد گفت: کیفیت رساله ها باید بررسی شود و 
مورد بازرسی قرار گیرد و هر رساله باید حاوی یک تولید علمی و سند کاربردی 
باشد.  علی اکبر ولایتی گفت: درد کشور ما نبود آموزش های فنی و مهارتی است 
و باید بر روی این نوع مهارت ها بویژه در »ســما« سرمایه گذاری بیشتری کرد تا 
تکنسین ها و افراد فنی کاردان تربیت کنند. دانشگاه آزاد اسلامی به اندازه کافی 
توســعه کمّی داشته و اکنون باید به ارتقای کیفی آن اولویت دهیم.  وی عنوان 
کرد: باید برای پژوهش و بودجه در سال پیش رو تحولی در هزینه  کرد ایجاد کنیم.

کیفیت رساله های دانشگاه آزاد بررسی می شود 

فارس: دبیر جایزه کتاب ســال شــهید حبیب  غنی پور گفت: در جشــنواره 
شــهید غنی پور تلاش می کنیم خیرالموجودین آثار را پیدا کنیم. ما در مسجد 
جوادالائمه)ع( بر این نیستیم که بگوییم پس از بررسی آثار هیچ کتاب شایسته ای 
را نیافتیم.  محمد ناصری گفت: در جشــنواره شهید غنی پور کتبی که موازین 
اخلاقی را زیر پا گذاشــته اند، انتخاب نخواهند شد.  او افزود: در بخش خردسال 
و کودک شــاهد رشد ادبیات داستانی هســتیم. یکی از انتقادهای وارد به آثار 

منتشرشده در بخش کودک، تأثیر آثار ترجمه ای بر نویسندگان داخلی است. 

به دنبال خیرالموجودین هستیم 

در دومین شب شعر »یادهای زلال« در مشهد

یاد شاعران فقید انقلاب گرامی داشته شد

 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  روز گذشته دومین شب شعر »یادهای زلال« با هدف بزرگداشت شاعران و 
نویسندگان مطرح انقلاب اسلامی و تجلیل از خانواده های ایشان در سالن اجتماعات بنیاد پژوهش های اسلامی 
 آستان قدس رضوی برگزارشد.  در این مراسم خانواده های شاعران حمید سبزواری، مشفق کاشانی،حبیب 
الله معلمی، محمدخلیل جمالی، احمد زارعی، تیمور ترنج، بیژن نجدی، ابوالفضل سپهر، شاهرخ اورامی،  محمدرضا آقاسی 
و ژولیده نیشابوری به روایت خاطرات و اشعار این شاعران پرداختند. در این نشست، هادی منوری مجری برنامه  بعد از 
شعرخوانی زهره زارعی فرزند شهید احمد زارعی درباره این شهید شاعر گفت: همه ما می دانیم احمد زارعی چه تأثیری 
بر شاعران نسل بعد از خودش گذاشت. او بنیانگذار اولین شب های شعر جنگ بود که بعدها تحت عنوان کنگره شعر دفاع 
مقدس ادامه پیدا کرد. او سال های سال فرمانده سپاه کردستان بود و وقتی به مشهد آمد و مسؤول حوزه هنری مشهد شد 

شب شعرهای پرباری برگزار کرد که تعداد زیادی از شاعران امروز تربیت شده همین جلساتند. 
علیرضا قزوه مســؤول مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری در این نشســت به بازگویی خاطراتی کوتاه از شاعران فقید 
پرداخت و گفت: دو هفته قبل از اینکه سلمان هراتی از میان ما برود، من با او عکس گرفتم و او برایم شعر خواند. مهدی 
تعجبی را اولین بار در منطقه جنگی دیدم و سالهای آخر در کرج ساکن شد و من از دیدنش محروم شدم. با ابوالفضل سپهر 

خاطرات خوبی دارم، شعرهای اتل متل او برای جنگ، مورد استقبال و تقلید بسیاری قرار گرفت. 
این شاعر در ادامه گفت: از نصرالله مردانی چه بگویم او حق بزرگی به گردن انقلاب دارد. احمد زارعی بنیانگذار شب های 
شعر جنگ و برادر بزرگ همه ما بود و بیژن نجدی که شاعر با صفایی بود و کاش همه شاعران اهل سنت مثل شاهرخ 

اورامی بودند چون او به اهل بیت)ع( احترام خاصی می گذاشت. 

گــزارش خبری

 فرهنگ/ زهــره کهندل   آرزوی تحصیل 
در دانشــگاه های خارج از ایران کمابیش در بین 
دانشــجویان و جوانان کشــورمان وجود دارد؛ 
آرزویی که به دلیل تنگناهای اقتصادی و گرانی 
دلار، چند ســالی است که تا رســیدن به مرز 
تحقق فاصله گرفته اســت. مسؤولان کشور هم 
برای اینکه انگیزه های دانشــجویان را از رفتن به 
دانشگاه های آن سوی مرز کمرنگ کنند، شرایط 
پذیرش دانشجوی تحصیلات تکمیلی را سهل تر 
کردند. با این وجود اما هنوز هم میل تحصیل در 
دانشگاه های خارج از کشور در بین جوانان دیده 
می شود؛ میلی که به دلایل اقتصادی و تحریم تا 

رسیدن به مرز واقعیت فاصله دارد. 
 دکتر اصغر مهاجری، استاد دانشگاه تهران، درباره 
چرایی تب تحصیل در خارج از کشــور در میان 
دانشجویان می گوید: مؤسسات اعزام دانشجو به 
خارج از کشور پررونق نیستند و بسیاری از آنها 
دفاترشان را بسته اند که نشان می دهد تب وجود 
ندارد مگر برای برخی کشورها و رشته های خاص. 
او دلایــل فروکش کردن این میل را کاهش توان 
اقتصادی و مورد تأیید نبودن برخی از دانشگاه ها 
توسط وزارت علوم می داند و خاطرنشان می کند: 
مسأله دیگری وجود دارد که به دانشجویان هم 
منتقل شــده و آن، تب خروج از کشور است. به 
باور این جامعه شناس، در سبک زندگی جدید، 
میل به خروج از کشــور زیاد شده و انگیزه های 
خروج هم متفاوت اســت. یکی از این انگیزه ها 
هزینه کم زندگی در خارج در قالب ادامه تحصیل 
است. ممکن اســت افراد تشنه علم هم نباشند 
اما می روند تا شــرایط زندگی در کشور مقصد را 

بسنجند.
مهاجری تب خروج از کشــور را جدی می داند 
و می گوید: برخی گمان می کنند که فرصت های 
زندگی بهتر در آن سوی مرزها بیشتر است. باید 
فرصت های خوب زندگی کردن در داخل کشور 
را تقویت بکنیم. همچنین شانس های تحصیل 
خوب و واقعی را در داخل کشور قوت ببخشیم. 
متأســفانه فرصت های واقعی تحصیل در داخل 
کشور بســیار کم اســت و رقابت دانشگاه ها به 

بحث های سیاســی آلوده شده است. افزایش بی 
رویه کمیت و افت شــدید کیفیت در دانشگاه ها 

از این دلایل است. 

 ارتقای شاخص های نظام آموزشی 
 این جامعه شــناس معتقد است: زمانی که فقط 
مــدرک مهم باشــد، کلاس ها خالــی از محتوا 
باشــند، پایان نامه ها »کپی- پیســت« شوند و 
استاد راهنما انگیزه و رغبتی برای وقت گذاشتن 
روی پایان نامه هــا نداشــته باشــد، شــاخص 

خوب تحصیل کردن در کشور پایین می آید. 
شــاخص های  کاهــش  بــه  اشــاره  بــا  او 
خوب زندگی کردن در کشورمان، توضیح می دهد: 
برخی به خاطره اینکه شــاخص های زندگی در 
کشورهای دیگر بهتر است، علاقه مند می شوند 

که آنجا ادامه تحصیل بدهند. ما باید شاخص های 
کیفیت زندگی را افزایش دهیم؛ شاخص هایی که 
بتواند روزنه های امید را در بازار کار ایجاد کند تا 

جوانان تحصیلکرده در کشور به کار گرفته شوند. 
مهاجری می گوید: اگر شاخص های نظام آموزشی 
رو به ترقی و رشد باشد و کیفیت زندگی متناسب 
با ســبک زندگی جدید شود، وابستگی مردم ما 
به خاکشــان زیاد اســت و تمایلی به زندگی در 
آن ســوی مرزها ندارند. گاهی ســبک زندگی 
آزاردهنده می شــود و مردم را دلســرد می کند. 
کشــورها آن طرف هم تبلیغــات می کنند که 
شاخص های زندگی، خوب است و باعث می شود 
که دانشجویی که برای تحصیل به خارج از کشور 

برود، همان جا بماند. 

 مهاجرت یعنی برگشت 
دکتر عماد افروغ، استاد دانشگاه، در پاسخ به این 
پرســش که چه باید کرد که دانشجویان ایرانی 

خارج از کشور پایبند آنجا نشوند، می گوید: من 
دانشجویانی را که دوســت دارند برای تحصیل 
به دانشــگاه های خارج از کشور بروند، به نرفتن 
توصیه نمی کنم اما با این دیدگاه مخالفم که بدون 
شناخت، شــیفته غرب شوند. آنها باید به کشور 
خودشان برگردند و پرسش های جدیدی را پیش 
روی علم کشور قرار داده و به این پرسش ها پاسخ 

دهند. 
بــه باور افروغ، اگر قرار اســت علم این دســت 
دانشــجویان کارســاز و بومی  شــود، آنها باید 
برگردند. ضمناً امروزه مرزهای جغرافیایی کمرنگ 
شــده است. هر دانشجو و اســتادی می تواند در 
داخل کشور باشد و در عین حال از منابع خارجی 
استفاده کند و تبادلات علمی  بین المللی داشته 
باشــد.  این استاد دانشگاه می گوید: دانشجویان 
باید با هدف یادگیری به کشور دیگری بروند اما 
برای خدمت به جامعه برگردند. آنها نباید فراموش 
کنند که پوست، استخوان و ریشه شان اینجاست. 
مگر کسی می تواند بگوید که پدر و مادرم، والدینم 
نیستند یا یک ایرانی بگوید ایرانی نیستم؟ همه 
ما باید به هویت خودمان افتخار کنیم. پس باید 
اشکالاتمان را اصلاح کنیم نه اینکه از آنها فراری 

باشیم. 
او ادامه می دهد: اســتادانی هســتند که سال ها 
در کشورهای غربی زندگی کرده اند و می گویند 
غم غربــت را زمانی می فهمیم که در مهمانی و 
مجالس آنها شرکت می کنیم و آن وقت می فهمیم 
که از جنس آنها نیســتیم. باید به دانشــجویان 
آموخت که خاک و وطنشان جای دیگری است. 
این جامعه شناس با بیان اینکه معرفت با زمینه و 
عمل ارتباط تنگانگی دارد، خاطرنشان می کند: 
معرفتی که دانشجویان در دانشگاه های خارج از 
کشور یاد می گیرند، باید بومی شود یعنی با زمینه 
فرهنگی و تاریخی کشورمان پیوند بخورد. در غیر 
این صورت، معرفتِ متافیزیکال به دردنخور است. 
وی تأکید می کند: کســانی کــه برای تحصیل 
به خارج از کشــور می روند، اگر قرار اســت که 
معرفتشان نهادینه شود، باید برای عمل به آن به 

کشورشان برگردند. 

یادداشت

خــبر

حوزه هنری را از جشنواره محوری خارج کنید 

خراسان پایگاه شعر آیینی است

 فرهنگ/ آرش شــفاعی   دیروز نامه ای از جانب احمد شــاکری، 
داستان نویس و منتقد ادبی خطاب به محسن مؤمنی شریف، رئیس حوزه 
هنری منتشر شد. شاکری در این نامه نسبت به عملکرد این نهاد انقلابی 
در سال های اخیر انتقاد کرده است. البته لحن نامه شاکری گاه تند شده 

ولی حرف هایی که او در این نامه مطرح کرده، قابل تأمل است. 
از جمله نکاتی که در این نامه ذکر شده است و باید درباره آن تأمل کرد 
این است که مؤمنی اصولاً خاستگاهی ادبیاتی دارد و انتظار همه این بود 
که حضور او در حوزه هنری تحولی اساسی و بنیادی در فعالیت های ادبی 
حوزه رقم بزند. شاید حتی هنرمندان رشته های غیرادبی از این می ترسیدند 
که در دوره جدید در حاشیه قرار بگیرند. اما اتفاقی که در عمل افتاده، این 
است که حوزه هنری به نهادی بدل شده که بیشتر هنری است تا ادبی. 
اگر عملکرد درخشــان واحد ادبیات انقلاب و دفاع مقدس حوزه هنری 
نبود، شاید درحاشیه رفتن ادبیات بیشتر به چشم می آمد.  نام حوزه هنری 
)که ابتدا حوزه اندیشه و هنر اسلامی  بود( با شاعران و داستان نویسان گره 
خورده است. بزرگان شعر و داستان نویسی انقلابی و متعهد در راه اندازی و 
تداوم فعالیت این نهاد نقش اصلی را داشتند و یکی از افتخارات همیشگی 
این نهاد، حضور چهره های درخشان شعر و ادبیات کشور در این مجموعه 
طی سال های بعد از انقلاب بوده است. جلسات متعدد نقد و بررسی شعر 
و داستان، دوره های آموزشی استادان ادبیات، انتشار بهترین مجموعه های 
شــعر و ادبیات داستانی و نقش آفرینی در عرصه شعر و ادبیات داستانی 
کشــور همیشــه با نام حوزه هنری گره می خورد و در راهروها و حیاط 
حوزه همیشــه حضور و مباحثه شاعران و داستان نویسان پیشکسوت و 
جوان مشهود بود. اما سال هاست از آن شور و حال خبری نیست. جلسات 
باسابقه شعر و داستان نویسی یا تعطیل شده اند و یا با شور و حالی کمتر 
برگزار می شــوند، کلاس ها و دوره های آموزشی به محاق رفته و حوزه به 
محل رفت و آمد کارمندان )و نه هنرمندان( تبدیل شده است. سال هاست 
که انتشارات حوزه هنری که زمانی پیشتاز انتشار آثار ادبی ارزشمند بود، از 
چرخه نشر آثار ادبی روز خارج شده و کمتر شاعر و داستان نویسی )به جز 
کارمندان حوزه هنری( در زمان انتشار تازه ترین اثر خود به گزینه »سوره 
مهر« فکر می کند. جلسات نقد و بررسی نیز یا برگزار نمی شوند و یا اگر 
برگزار شوند، بسیار کم حس و حال و در حاشیه اند.  در عوض، حوزه هنری 
در این سال ها تا دلتان بخواهد جشنواره و کنگره و نکوداشت برگزار کرده 
است. این همه جشنواره و کنگره ادبی گروهی از شاعران را تربیت کرده که 
شغل اصلی آنها جایزه گرفتن از دست مسؤولان حوزه هنری است! واحد 
ادبیات حوزه هنری هیچگاه تعطیل نبوده زیرا همیشــه درگیر برگزاری 
یک جشنواره و نکوداشت تازه بوده اما خروجی نهایی عملکرد آن بسیار 
اندک است زیرا سرمایه گذاری حوزه هنری بر روی ادبیات، سرمایه گذاری 
بلندمدت نبوده اســت.  جشنواره ها اگر از دل یک تفکر بلندمدت و برای 
اســتعدادیابی و ســرمایه گذاری در جهت پرکردن خلأها باشند، البته 
پسندیده هستند. جشــنواره طنز مکتوب که حوزه هنری چندین سال 
اســت آن را برگزار می کند، چون بر اساس مطالعه و شناخت راه اندازی 
شده، توانسته کمبودهای عرصه طنز بویژه طنز مکتوب را جبران کند ولی 
بسیاری از جشنواره های شعر و داستان نویسی که در طول سال در حوزه 
هنری و دیگر نهادهای فرهنگی برگزار می شــوند، خروجی قابل توجهی 
ندارند. مشکل اصلی در حوزه هنری، غلبه تفکر جشنواره محوری در واحد 
ادبیات آن است. تا زمانی که عطش و علاقه برگزاری جشنواره و سخنرانی 
در مراسم پایانی در مسؤولان حوزه فروکش نکند، این در بر همان پاشنه 

قبلی خواهد چرخید.

فرهنگ: نخستین روز از نشست مسؤولان آفرینش های ادبی در مشهد 
برگزار شــد. به گزارش واحد خبر روابط عمومی حوزه هنری خراســان 
رضــوی، علیرضا قزوه مدیر مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری  در این  
نشست خطاب به حاضران تصریح کرد: ارتباط با دانشگاه را در دستور کار 
قرار دهید و ســراغ اساتید دانشــگاه بروید به ویژه اساتیدی که در حوزه 
ادبیات مقاومت فعالیت دارند. قزوه با بیان اینکه خراسان پایگاه شعر آیینی 
است، اظهار داشت: کفه سنگین کار خود را روی ادبیات و رمان باید قرار 
دهیم و لازم نیست حتماً روی شعر تمرکز کنیم و استان ها نیز باید تعداد 

جلسات خود در حوزه ادبیات داستانی را افزایش دهند.

قدس چرایی میل به تحصیل در خارج را بررسی می کند 

مرغ همسایـــه غاز است 

آنچه می خوانید

برای خیلی از جوان های کشور ما 
مرغ همسایه غاز است؛ بخصوص 
که بحث، دانشــگاه و دانشجویی 
هم باشــد، کارشناسان معتقدند 
عــزم تحصیل در خارج از کشــور 
خوب است به شرط آنکه به انگیزه 
بازگشت به کشور و ارتقای سطح 
علمی ایران و به دور از شیفتگی 

به کشورهای بیگانه باشد
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هــنر

انتقاد رئیس سازمان سینمایی از  رسانه ملی 

دعوای سیما و سینما ادامه دارد 

ایســنا: حجت الله ایوبی رئیس سازمان سینمایی با انتقاد از نحوه برخورد صدا و سیما با سینما، از مجلس 
خواست که در این باره ورود کند تا مطالبات و وظایف طرفین شفاف سازی شود. ایوبی گفت: از نمایندگان 
مجلس انتظار می رود در این مورد به سازمان سینمایی و سینماگران یاری رسانند. در واقع این موضوع یکی 
از اصلی ترین مطالبات سینماگران از مجلس محسوب می شود زیرا حدود 4 سال به زبان های مختلف – اعم از مکتوب و 
شفاهی- با مسؤولان رسانه ملی درباره تبلیغ مناسب فیلم های سینمایی مکاتبه کرده ایم اما هنوز نتیجه ای حاصل نشده 
اســت.  رئیس سازمان سینمایی با ابراز امیدواری از اینکه سینما و تلویزیون با هدف پیشرفت امور فرهنگی در کنار هم 
قرار گیرند، با اظهار تأسف از اینکه تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده، افزود: متأسفانه خصومت رسانه ملی با سینما در برخی از 

برنامه های تلویزیونی در ایام جشنواره بیشتر نمایان شد و موجبات ناراحتی هنرمندان را فراهم کرد. 
وی افزود: امیدواریم رسانه ملی ایران نیز مانند همتایان خود در کشورهای صاحب سینما، به تعهدات خود در قبال سینما 
عمل کند. البته همچون جهان پیشرفته باید منشوری میان سینما و تلویزیون ما امضا شود و در این منشور مطالبات و 
وظایف طرفین شفاف سازی شود. ایوبی درباره ادعای یک منتقد سینما مبنی بر اینکه انتقادهای او و مجری برنامه »هفت« 
رأی داوران جشــنواره فیلم فجر را تغییر داده و این به معنای زیرسؤال بردن استقلال و اعتبار جشنواره است، گفت: باید 
پرسید کدام یک از ادعاهای آقایان افخمی و فراستی درباره جشنواره درست از آب درآمد که این ادعایشان درست باشد تا 
بشود به آن استناد کرد؟ رئیس سازمان سینمایی ادامه داد: سطح داوران بسیار بالاتر از این است که بخواهند تحت تأثیر 
صحبت های این آقایان قرار بگیرند. برای اثبات آزادگی داوران همین بس که انصراف غیرحرفه ای و ناشیانه برخی از نامزدها 

از ادامه مسابقه، هیچ تأثیری بر رأی داوران نگذاشت.

خبر روز چهره - خبر

ایلنا: کریستف رضاعی، آهنگساز، با بیان اینکه موسیقی فیلم جزیی از فیلم است، 
گفت: موســیقی متن در خدمت فیلم و کارگردان است. گاهی اوقات برداشتی 
که از موســیقی فیلم می شود این اســت که موسیقی رقیب فیلم است و با هم 
جنگ دارند که کدام یک بیشتر دیده یا شنیده می شود؛ در حالی که هر 2 یعنی 
موســیقی و فیلم یک هدف دارند و مجموعه تصویر و صوت باید به یک معنی 
برسد. او با بیان اینکه افق موسیقی بسیار گسترده است، افزود: وقتی موسیقی با 

کلام همراه می شود معمولاً موسیقی در خدمت کلام و خواننده است. 

موسیقی متن رقیب فیلم نیست

فارس: همایون شــجریان در نشســت رونمایی آلبوم »خداوندان اســرار« به 
حرف های وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره صدور مجوز آلبوم محمدرضا 
شجریان اشاره کرد و گفت: هم اکنون اثر دیگری از آثار پدر مجوز گرفته که آن 
را آماده می کنیم تا آن را در ماه های آینده منتشر کنیم. پدر 15 جلسه رادیوتراپی 
سنگین را پشت سرگذاشته و این روند آسیب های عصبی به پدر وارد کرده است. 
ســرطان هم در عین حال در کمین است اما کنترل شده است. باید به ایده آل 

سلامتی ایشان برسیم تا به مرحله شیمی درمانی برسیم.

سرطان شجریان کنترل شده است

مهر: مرتضی گودرزی دیباج معتقد است که حمایت حوزه هنری از هنر متعهد 
و هنرمند متعهد به تنهایی کافی نیست و باید یک سیستم یکپارچه این حمایت 
را انجام دهد. وی در این باره گفت: در همه ســاحت های هنر در بحث تعلیم و 
تربیت دچار غفلت هستیم و اگر دچار غفلت نبودیم حتماً بحرانِ موجود در این 
ساحت را می دیدیم و ستاد بحران تشکیل می دادیم. ما در همه عرصه های هنر، 
تربیت را تعطیل کرده ایم و این چیزی نیســت که بشود درباره اش غفلت کرد و 

پیامدهای ناگواری نداشته باشد.

فضای فرهنگ وهنر نیازمند ستاد بحران است

قدس از برگزاری جشنواره فیلم های 100 ثانیه ای گزارش می دهد

بی مقدمه برویم سر اصل مطلب!

دیدگاه

بازنمایی سربازکودک ها در سینما
کودکانی که به راحتی آدم می کشند

 هنر/ اسما روانخواه  نگاه به رسانه های دیداری، شنیداری و نوشتاری، 
نگاهی دوسویه است. از منظر برخی از صاحبنظران، کارکرد رسانه مسخ 
توده مردم و انتقال بی دردسر هنجارهای حاکم بر جامعه است. از منظری 
دیگر، فعالیت های رســانه ای همراه با آگاهی بخشی و ارتقای دانش افراد 

جامعه خواهد بود. 
گاه ابزاری مانند سینما ابزار خنده است و تفریح و گاه ساحت  اندیشیدن 
و تعمق. گاهی سینما بخشی از واقعیت ها را چنان به تصویر می کشد که 
گمان می کنیم تمام اتفاقات رخ داده در هر سکانس تجربة زیستة خودمان 
بوده است و فاجعه را چنان بی پرده منتقل می کند که تا مدت ها درگیرش 

خواهیم بود. 

این روزها که با روز جهانی دســت قرمز و روز اعلان دادخواست در برابر 
رهبران سیاســی و جامعه جهانی همزمان شده اســت تا توجه آنها به 
سرنوشت سربازکودک ها )کودکانی که مجبور می شوند به عنوان سرباز 
در جنگ ها و مناقشات مســلحانه شرکت کنند( جلب شود، می توان از 
فیلم »هیولاهای بی وطن« )Beasts of No Nation 2015( هم به 
عنوان یک شاهکار سینمایی درباره همین موضوع یاد کرد. داستان فیلم 
آمریکایی »هیولای بی وطن« به کارگردانی کری فوکوناگا در مورد زندگی 

پسربچه ای به نام »آگو« است. 
آگو در کنار خانواده اش که شامل پدر معلمش، پدربزرگ علیلش، برادر و 
خواهر نوزادش و مادرش می شــود، در یکی از مناطق بی طرف در جنگ 
داخلی آفریقای غربی  زندگی می کند؛ منطقه ای که پس از مدتی جنگ 
داخلی را تجربه می کند و در کشاکش اتفاقات متعدد ،آگو به اجبار عضو 
یکی از گروه های مسلحِ درگیر جنگ می شود. آنچه که پسربچه سرگردان 
این فیلم تجربه می کند، آنجا که برای اولین بار باید جان شخص دیگری 
را بگیرد و نیز تغییر خلق و خوی آرام او به پســری جنگجو و ســرباز، 
به خوبی فاجعه درگیربــودن کودکان در جنگ را بــرای بیننده نمایان 

می سازد. 

 سکوت سیاه در برابر یک فاجعه
شاید مهم ترین دلیل اســتفاده گروه های مسلح و دولت ها از کودکان به 
عنوان سرباز، ظرفیت پایین آنها در تشخیص حق و باطل است. آنها بین 
بازی  واقعی و ماجراجویی تفاوت چندانی قایل نیســتند؛ بدون مقاومت 
فرمــان  می پذیرند؛ نیاز چندانی به غذا، حقوق و مزایا ندارند؛ و به راحتی 
تحــت تأثیر قرار می گیرند و دنبال افراد می افتند. کودکان تا یک ســن 
معین اطلاع دقیقی از معنی و قطعیت مرگ و شدت و خشونت کشتن 
یک انسان ندارند. آنها به درستی خطرها را تشخیص نمی دهند و قادر به 
ارزیابی  ریسک وضعیت های ویژه نیستند. بنابراین به راحتی می توان آنها را 

به خط مقدم درگیری ها فرستاد. 
در کشورها و مکان هایی که از ســربازکودک ها استفاده می شود، تعداد 
زیادی از آنها به اســتخدام درمی آیند زیرا کودکان اکثریت جمعیت این 
مناطق را تشکیل می دهند. آنها به طور ثابت به استخدام گروه های مسلح 
درآمده و به عنوان موج اول به خط حمله و اهداف فرماندهانشان رهسپار 
می شوند؛ موضوعی که در این فیلم به خوبی  به نمایش گذاشته می شود. 

در ســال های اخیر به کرات در کشورهایی نظیر جمهوری کنگو، روآندا، 
اوگاندا، ســودان، ســاحل عاج،  میانمار،  فیلیپین، کلمبیا و نیز توســط 
گروه های تروریستی مانند داعش از کودکان در جنگ ها بهره برداری شده 
است. تعداد کودکانی که در این عملیات ها شرکت می کنند بیش از صدها 
هزار نفر اســت. عملیات بازتوانی این کودکان در سراسر جهان یا وجود 

ندارد یا ناکافی است. 
سکوت در برابر اتفاقی ناگوار مانند به کارگیری کودکان در جنگ ها و رها 
کردن آنها به حال خود، دیده نشدن آنها در میان جلسات متعدد و نمایشی 
مجامــع بین المللی )همانجایی که گفتن از صلح تنها یک نمایش مورد 
قبول همگانی اســت( و نداشتن راه حل عملی برای مقابله با این پدیده 

شوم، برقراری صلح در جهان را دور از دسترس خواهد نمود. 

 هنــر/ صباکریمی  یازدهمین جشــنواره 
بین المللی فیلم های 100 ثانیه ای از امروز کار خود 
را به صورت رسمی  با نمایش بیش از 370 فیلم 
در 2 بخش ملی و جهانی در پردیس ســینمای 
آزادی آغاز می کند. این جشنواره امسال نسبت 
به دوره های گذشــته با یک تفاوت عمده برگزار 
خواهد شد و آن هم پشت سر گذاشتن یک دهه 
برگزاری این رویداد هنری است که قطعاً ماحصل 
آن نقش عمده ای در تثبیت اســتانداردها و نوع 

گفتمان این جشنواره خواهد داشت. 
جشــنواره ای که می توان آن را به گفته دبیرش 
یکی از با ســابقه ترین فســتیوال های هنری در 
عرصه فیلم کوتاهِ کوتاه قلمداد کرد. این رویداد 
از قدیمی ترین جشنواره های کوتاه دنیا به شمار 
می رود و نمونه آن در کشورهایی همچون کانادا، 
استرالیا، پاکســتان و هند وجود دارد و اهمیت 
آن به جهت کشف استعداد های بالقوه، نگاه های 
تازه و یافتن مســیری تازه در راستای خلاقیت 
فیلمسازان، قابل توجه است. این جشنواره با شعار 
»سینمای اخلاق« طراحی شده و پذیرای آثاری 
است که با محوریت اخلاق و مفاهیم ارزشی در 
3 محور اخلاق و سبک زندگی؛ اخلاق و فرهنگ 
کار؛ و اخلاق و اقتصاد مقاومتی دسته بندی شده 

است. 

 ترویج اخلاق در 100 ثانیه 
علی رغم اینکه شــاید در نگاه بســیاری از افراد 
ساخت فیلم های کوتاه کار ساده ای به نظر برسد و 
مرارت های سینمای بلند را نداشته باشد اما نباید 
فراموش کرد که مطرح کردن یک سوژه در 100 
ثانیه و بدون در نظر گرفتن مقدمه و شاخ و برگ 
اضافی کار پیچیده و ســختی است که حتماً به 
خلاقیت نیاز خواهد داشــت و باید جان کلام را 
در 100 ثانیه با بیشترین میزان تأثیرگذاری در 
اختیار مخاطب قرار داد. از این منظر که فیلم های 
کوتاهِ کوتاه از حوصله مخاطبش خارج نیست و 
بی حاشیه اصل مطلب را بازگو می کند، می توان 
آن را نمونــه قابل توجهی بــرای ارایه پیام های 
اخلاقی و اجتماعی دانســت. چنان که در عصر 

ارتباطات و تکنولــوژی و گرفتاری های روزمره 
و تعجیــل و کم حوصلگی ها نمی تــوان از تأثیر 
آنی یک فیلم کوتاه غافل شــد؛ فیلمی که بدون 
آنکه وقت مخاطبــش را بگیرد، جان کلام را در 

اختیارش می نهد.
از سویی دیگر باید به نقش انکارناپذیر تلویزیون به 
عنوان یک ابزار مناسب برای نمایش این فیلم ها 

اشاره کرد. 
اگرچه جشنواره در 2 روز برگزار می شود اما نباید 
تأثیرات فیلم ها را محدود به این 2 روز کرد. باید 
از ایــن فیلم ها که عمدتــاً از نگاهی اخلاق مدار 
برخوردارند، در طول ســال بهره بــرداری کرد. 
همچنین می تــوان این رویــداد را مقدمه قابل 
قبولی در مسیر حرفه ای فیلمسازان جوان دانست 
که آنها را بیش از پیش با ظرایف ســاخت فیلم 

بلند آشنا می کند. 

 سینمای تلنگر 
علی قربانی، دبیر جشنواره بین المللی فیلم های 

100 ثانیه ای، درباره رویکرد این جشنواره در این 
دوره می گوید: واقعیت این اســت که در دوره ای 
زندگی می کنیم که بیش از هر زمان دیگر نیازمند 
فرهنگ اخلاق مداری در جامعه هستیم. متأسفانه 
در حال حاضر برخی قســمت های جامعه ما از 

بی اخلاقی رنج می برد. 
بی اخلاقی در آپارتمان نشینی و رانندگی و برخی 

مناسبات روزمره و... وظیفه ماست که روی اخلاق 
جامعه کار کنیم.  وی در ادامه می افزاید: سینمای 
اخلاق ســینمای تذکر و تلنگر است و باید روی 
مخاطب تأثیر بگذارد. مــن می خواهم اینجا به 
برخی از موفقیت هایی که برایمان حاصل نشد، 

اشاره کنم. 
متأسفانه علی رغم تمام تلاش های صورت گرفته 
نتوانســتم به عده ای از دســتگاه ها بفهمانم که 
مشــکل بی اخلاقی در جامعه ما از طریق سینما 
حل می شود و مخصوصاً سینمای کوتاه و یا 100 
ثانیه ای تأثیر خوبی در ترویج فرهنگ اخلاق دارد. 
نتوانستم تعدادی از دستگاه ها را مجاب کنم که 
در کنار جشنواره قرار بگیرند تا این رویداد بیشتر 

پا بگیرد و در عرصه تولید موفق تر ظاهر شود. 
البته برخی از دستگاه ها همچون سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری تهران و مؤسسه تصویر شهر از 
فــردای اختتامیه دوره دهم به کمک ما آمدند و 
اعلام کردند که از جشنواره حمایت می کنند و ما 

نیز این حمایتشان را قدر می نهیم. 

فیلم های 100 ثانیه ای ارزان نیستند 
قربانی با اشــاره به اینکه فیلم های 100 ثانیه ای 
تولید ارزانی نیستند، می گوید: به این نکته باید 
دقت کرد که فیلم  100 ثانیه ای تمام مؤلفه های 
یک فیلم بلند را داراســت و نباید به این دست 
آثار به عنوان فیلم هــای غیرحرفه ای و موبایلی 
نگاه کرد. حداقل هزینه بــرای تولید یک فیلم 
100 ثانیــه ای، 12 میلیون تومان اســت. برای 
ترویج و تولید فیلم های 100 ثانیه ای به ســراغ 
تولید کنندگان رفتیم و دستشــان را در دستان 
سرمایه گذاران گذاشتیم و به نوعی دستگاه های 
اقتصادی را وارد عرصه تولید این فیلم ها کردیم 
تا بــا موضوع اخلاق فیلم بســازند. همچنین با 
صدا و ســیما و تلویزیون شــهری و مترو برای 
بیشتردیده شدن این فیلم ها ارتباط گرفتیم که 
نتیجه آن بســیار مؤثر خواهد بــود.  وی یادآور 
می شود: این جشنواره در 2 بخش مسابقه ملی 
و جایزه جهانی ســینمای 100 ثانیه ای برگزار 
می شــود. در بخش ملی هزار و 267 فیلمساز با 
هزار و744 اثر در قالب موضوعات سبک زندگی، 
فرهنگ کار و اقتصاد مقاومتی شــرکت کردند. 
همچنین در بخش بین الملل نیز از 7 جشنواره 
بخش کوتاه کن، فیلم کوتاه ژنو، فیلم کوتاه لبنان، 
فیلم های60 ثانیه ای پاکســتان، جشنواره یک 
دقیقه ای چین، جشنواره 60 ثانیه ای دانمارک و 
فیلم کوتاه مهرگان افغانستان آثاری رسیده است 
و از بین 1562 اثر از 101 کشور جهان، 59 فیلم 
از 2۸ کشور در جشنواره به نمایش درخواهد آمد.  
او در پایان می گوید: هزینه برگزاری جشــنواره 
فیلم های 100 ثانیه ای با جوایز آنها 650 میلیون 
تومان، معادل با برگزاری دوره قبل است و تقریباً 

100 میلیون تومان کمتر از دوره نهم است. 
شــبکه های 2، مســتند، نمایش و  آی فیلم که 
ویژه برنامه های فیلم های 100 ثانیه ای را به خود 
اختصاص دادند. یازدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم های 100 ثانیــه ای امروز و فردا در پردیس 
سینمایی آزادی میزبان علاقمندان به سینمای 
کوتاه اســت و اختتامیــه آن، عصر جمعة هفته 

جاری در حوزه هنری برگزار خواهد شد. 

آنچه می خوانید

اگر فکر می کنید فیلم های 100 
ثانیه ای به دلیل زمان کوتاهشان 
فیلم هایــی ارزان و غیرحرفه ای 
هســتند، اشــتباه می کنید. این 
فیلم ها را کارگردان هایی آشــنا 
به همــه اصول ســینما و با نگاه 
کاملاً حرفه ای و  هزینه هایی قابل 

توجه تولید کرده اند



روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

گــهــى  چهارشنبه 4 اسفند 1395 آ
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خط هشدار

قتل خانوادگى به خاطر ارثيه پدرى
شــكرى:  ميلاد  قرمز-  خط 
والدين منتظر پسرشان بودند تا 
بعد از چند سال تحصيل از هند 
به كشور بازگردد و اين بار زندگى 
جديدى را آغاز كند. دوستانش 
كه اينك او را آقاى مهندس صدا 
مى كردند با خنده و شوخى به او 
مى گفتند كه همان هندوستان 

مى ماندى وآنجا كار پيدا مى كردى. اينجا يا بايد پول داشته باشى يا پارتى كه 
بتوانى كار پيدا كنى. روزهاى ســختى پيش روى هادى بود. به آينده وازدواج 
واينكه بعد از سى سالگى بتواند يك زندگى خوب را اداره كند فكر مى كرد اما به 
هر كجا كه سر مى زد نمى توانست در شغل مورد نظرش كه به خاطر آن چند 

سال تحصيل كرده بود، مشغول شود.
طاها از دوستان قديمى هادى يك شركت خصوصى با كلى دم و دستگاه و بيا 
و برو داشت. هادى بعد از اينكه از شركت طاها ديدن كرد به فكر تأسيس و راه 
اندازى شركتى افتاد كه خود مدير آن باشد تا در چنين محيطى بتواند شرايط 
اقتصادى اش را بهتر كند اما بازهم حرف اصلى را پول مى زد. طاها به هادى گفت 

خانواده اش نقش مهمى در حمايت اقتصادى اش داشته اند. 
فكر تأســيس شركت مثل خوره به ذهن هادى افتاد. چند بار اين مسأله را در 
خانه مطرح كرد اما كسى از آن استقبال نمى كرد. پدر هادى مى گفت كه مانند 
پدر طاها، تاجر نيستم كه بتوانم براى شركت تو پول خرج كنم ؛درس خوانده اى 
برو دنبال كار، حتماً پيدا مى كنى..موضوع پول اختلاف شديدى بين پدر و پسر 
انداختــه بود به نحوى كه هر دو بــا دلخورى به هم نگاه مى كردند.  هادى كه 
مى دانست پدرش پول نقد فراوانى براى كمك به او ندارد از پدرش خواست كه 
زمين ها واملاكش را بفروشدو ارثيه اورا بدهد. اين حرف براى پدر ومادر هادى 
سنگين تمام شــد. آن ها از اينكه هادى موضوع ارثيه را مطرح مى كرد بسيار 
ناراحت شــده بودند وبا اعتراض به او گفتند تا زمانى كه زنده هستيم اختيار 

اموالمان را داريم،هر زمان مرديم شما به ارثيه مى رسيد. 
دقيقاً دو روز بعد از اينكه خواهر هادى به دليل بيمارى در بيمارستان بسترى 
شــد دعواى پدر وپسر بالا گرفت.هادى عربده مى كشيد كه ارثيه بعد از مردن 
شما به چه درد من مى خورد ؟ من الان به پول نياز دارم كه جوانم و.... مشاجره 
بين پدر و مادر با هادى بالا گرفت . خواهر زاده پنج ساله هادى هم كه مادرش 
در بيمارستان بسترى بود ناظر اين دعوا بود. هادى ديگر آن هادى سابق نبود. از 
وســط حياط تبر پدرش را برداشت و به سراغ پدر و مادرش كه در حال داد و 
بيداد بودند، رفت و با چند ضربه پدر و مادر را خونين بر روى زمين انداخت و 
در حالى كه خواهر زاده كوچكش هاج و واج به جسد خونين پدر بزرگ ومادر 
بزرگ نگاه مى كرد او را نيز خفه كرد و از خانه گريخت... .اوكه ماشين پدرش را 

برداشته بود ساعتى بعد در روستايى همان نزديكى دستگير شد.
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كلاهبردارى بزرگ 
جوان شهرستانى با نرم افزارجنسى 
خط قرمز- بهاره بختيارى: ديگر خسته شده بودم، دلم 
نمى خواســت بعد از دوران فارغ التحصيلى ام هم مانند 
دوره دانشــجويى بابت چندرغاز پول دستم را پيش پدر 
ومادرم دراز كنم،هرچند كه آن هــا از اين كه مى ديدند 
پسرشان ســرش تو كار خودش است و دست از پا خطا 
نمى كند حاضر بودند ماهانه بيشــتر از مبلغ درخواستى 

واريز  پول  حسابم  به 
من  بالاخره  كنند.اما 
هــم براى تشــكيل 
زندگى و سرو سامان 
گرفتن بايــد رو پاي 

خودم مي ايستادم.
براى سامان بخشيدن 
به افكار و روياهايم دل 

به دريا زدم تا كارى كه متناسب با رشته تحصيلى ام باشد 
پيدا كنم امااز قضاي روزگار دست به هركارى مى زدم به 
جايى نمى رسيد. براى سرگرم شدن سعى مى كردم،بيشتر 
وقت خود را در شبكه هاى مجازى بگذرانم غافل از اينكه 
همين گشــت و گذار در شــبكه هاى مجازى روزى كار 
دســتم مى دهد. تصميم گرفتم براى پايان دادن به اين 
اوضاع بى پولى لينك هاى جنســى را بــا ترفند جذب 
نوجوانان و جوانان بارگذارى كنم، تا با فروش آن نرم افزار 

پولى به جيب بزنم. 
خودم هم توقع نداشتم كه اين همه جوان دنبال چنين 
نرم افزارهاى جنســى باشند و حاضر باشند برايش پول 
بدهند اما پرشدن حسابم تمام محاسباتم را برهم ريخت 
و تصميم گرفتم تا اين كار را توسعه دهم ودرآمد بيشترى 

كسب كنم كه به در بسته خوردم. 
آن وقت بود كه متوجه شدم از سوى كارشناسان پليس 
فتا شناسايى شــده ام؛ آن ها خيلى زود اقدام به رديابى ام 
كردند و هنوز درفكر پــاك كردن مدارك جرم بودم كه 
دستبند به دست راهى دادگاه شدم، زمانى كه ديگر حتى 

نمى توانستم در چشم پدر و مادرم نگاه كنم.
در همين راســتا مهــدى حقدادى قاضــى ويژه جرايم 
رايانــه اى مى گويد: بعضى از وب ســايت ها يا كانال هاى 
تلگرام اقدام بــه فروش برنامه اى به نــام دوربين لخت 
كننده با نام انگليسى nomao camera يا نام هاى ديگر 
كرده اند و حتى براى اثبات كاركرد نرم افزار خود فيلم ها و 

عكس هايى را قرار داده اند.
قاضى حقدادى مى افزايد: بررســى هاى فنى و تخصصى 
مشخص كرد كه اين برنامه ها هيچ كاركردى ندارند و آنچه 
بعد از پرداخت پول و دانلود برنامه نصيب افراد مى شــود 
تنها يك برنامــه مكان يابى مى باشــد و در تمامى اين 
نمونه ها افراد ساده لوح طعمه كلاهبردارى قرار گرفته اند.
قاضى ويژه جرايم رايانه در خصوص اين پرونده مى گويد: 
در اين پرونده كه متهم جوانى از ساكنان شهرستان هاى 
مجاور مشــهد اســت، با تبليغات اغوا كننــده اقدام به 

كلاهبردارى هاى گسترده اى كرده است.

خط خبر
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واريز  پول  حسابم  به 
من  بالاخره  كنند.اما 
هــم براى تشــكيل 
زندگى و سرو سامان 
گرفتن بايــد رو پاي 

براى سامان بخشيدن 
به افكار و روياهايم دل 

خط قرمز: مرد شــيطان صفت كه با عنوان پليس مخفى 
كــودكان را فريب داده و مــورد آزار و اذيت قــرار مى داد، 

شناسايى و دستگير شد.
ســاعت 18 و 20 دقيقه روز 28 بهمن ماه فردى به هويت 
مشــخص به كلانترى 132 نبرد مراجعه و عنوان داشت كه 
سرنشين يك دســتگاه خودرو پرايد تيره رنگ قصد آزار و 
اذيت دختر 10 ساله اش را داشته اما دخترش موفق به فرار از 

دست اين شخص شده است. 
با ارجاع پرونده به پليس آگاهى تهران بزرگ، شاكى پرونده 
به همراه دختر 10 ســاله اش در اداره شانزدهم حاضر شد. 
دختر 10 ساله در اظهاراتش به كارآگاهان گفت: ساعت 16 و 
30 دقيقه به قصد رفتن به دنبال برادرم از خانه خارج شدم. 
وسط هاى پارك مردى به من مراجعه كرد و گفت: من مأمور 
مخفى هستم. دنبال چند نفر پسر و دختر هستم كه به دنبال 
موادمخدر هستند و مرا به بهانه تحقيقات سوار خودرو پرايد 
ســبز تيره رنگى با شيشه هاى دودى و صندلى هاى مشكى 
رنگ كرد. داخل ماشين عكس هاى متعلق به چند آقا و خانم 
را به من نشــان داد كه گفتم آن ها را نمى شناسم. در حالى 
كه قصد پياده شدن از ماشين را داشتم، ناگهان متوجه شدم 
كه اين شــخص قصد آزار و اذيت مرا دارد. در حالى كه اين 
شــخص قصد كثيفى داشت موفق به پياده شدن از ماشين 

شده و به سرعت از محل فرار كردم.
 با توجه به حساســيت موضوع، تيمــى از كارآگاهان اداره 
شانزدهم پليس آگاهى با مراجعه به محل تردد خودرو پرايد 
سبز رنگ موفق به شناسايى چند مغازه و مركز تجارى مجهز 
به دوربين هاى مداربسته شــده و در ادامه، با بهره گيرى از 
اطلاعات نسبتاً دقيق دختر 10 ساله در خصوص مشخصات 
ظاهرى خودرو پرايد اقدام به شناسايى خودرو پرايد كردند. 

كارآگاهان اداره شــانزدهم پليس آگاهى با شناسايى مالك 
حقوقى خودرو در شهرستان اسلامشهر، با اخذ نيابت قضايى 
به اين شهرســتان اعزام و ضمن شناسايى مالك خودرو به 
تحقيــق از وى پرداختنــد. در تحقيقــات از مالك خودرو 
مشــخص شــد كه خودروى پرايد مورد نظر كارآگاهان، در 
سال 1392 به صورت قولنامه اى به شخص ديگرى فروخته 
شده اما تاكنون اقدامى از سوى خريدار و مالك خودرو جهت 
انتقال قانونى خودرو و تعويض پلاك صورت نگرفته و مالك 
حقوقى خودرو نيز با توجه به گذشــت بيش از دو ســال از 
زمان فروش خودرو هيچ گونه اطلاعاتى از خريدار خودرو در 
اختيار ندارد.  در چنين شرايطى، كارآگاهان با انجام اقدامات 
ويژه پليسى موفق به شناسايى آخرين خريدار خودرو به نام 
صفرعلى 49 ساله شدند كه تصويرش از سوى دختر 10 ساله 

مورد شناسايى قرار گرفت. 

با شناســايى تصوير صفرعلى، كارآگاهان اداره شــانزدهم با 
شناســايى مخفيگاه وى در منطقه دولت آباد به اين منطقه 
اعزام و روز گذشــته موفق به دستگيرى او شدند. متهم در 
زمان دستگيرى قصد مقاومت و ايجاد درگيرى با كارآگاهان 
را داشت كه بلافاصله قبل از هرگونه اقدامى، كارآگاهان وى را 
دستگير و خودرو پرايد سبزرنگ متعلق به وى را نيز در داخل 
كوچه شناســايى، توقيف و به اداره شانزدهم پليس آگاهى 

منتقل كردند. 
در ادامه تحقيقات از متهم و رسيدگى به پرونده، كارآگاهان 
موفق به شناســايى دو پرونده مشابه ديگر شدند كه متهم 
دقيقاً به همين شيوه و شگرد و تحت عنوان «پليس مخفى» 
اقدام به آزار و اذيت يك پسر 10 ساله و دختر 12 ساله كرده 
بود كه اين دو نوجوان نيز شناسايى، به همراه والدين خود در 
اداره شانزدهم پليس آگاهى حاضر و پس از مواجهه حضورى 

با متهم صراحتاً وى را مورد شناسايى قرار دادند. 

شكارچى كودكان پايتخت اعتراف كرد

با متهم صراحتاً وى را مورد شناسايى قرار دادند. مورد شناسايى قرار گرفت. شــخص قصد كثيفى داشت موفق به پياده شدن از ماشين 

فرد  خط قرمز- مهدى كاهانى مقدم: 
شيادى كه با جعل عناوين مختلف و چرب 
زبانى دهها نفر را در شهرهاى مختلف كشور 
اغفال و از آنان ميليونها ريال كلاهبردارى 

كرده بود، در مشهد به دام افتاد.
فرمانده انتظامى خراســان رضوى در اين 
باره بــه خبرنگار ما گفــت: در حالى كه 
تحقيقات پليس مشــهد بــر روى پرونده 
كلاهبردارى هاى ايــن مرد هزار چهره در 
حال انجام بود، كارآگاهــان دايره آگاهى 
كلانترى شــيرازى مشــهد به اطلاعاتى 
دســت يافتند كه نشان مى داد، عامل اين 
كلاهبردارى ها در يكــى از كتابخانه هاى 
بــزرگ شــهر از دو مرد جــوان مبلغى 
كلاهبــردارى كرده اســت. وى افزود: به 
همين خاطــر مأمــوران بلافاصله به اين 
كتابخانه اعزام شده و فرد مورد نظر را قبل 
از آنكه موفق به خروج از كتابخانه شــود، 
دســتگير كردند. اين متهم پس از انتقال 
به كلانترى شيرازى در مواجهه حضورى 
با مالباختگان كه 70 هزار تومان وجه نقد 
و كارت عابربانك آن ها را به يغما برده بود، 

بناچار به جرم خود اعتراف كرد و گفت كه 
با معرفى خود به عنوان فردى كارخانه دار و 
تاجر زعفران از 20 نفر در شهرهاى تهران، 
مشهد، اصفهان و شــاهرود كلاهبردارى 
كرده است. اين متهم اضافه كرد كه حتى 
در راســتاى اجراى نقشه اش به شهرهاى 
مختلف ســفر كرده و پس از شناسايى و 
اغفال طعمه هاى خود، با دادن وعده هاى 
فريبنده نظير اينكه با كاريابى، تهيه وام هاى 
بانكى و امثال آن مى تواند مشكل آن ها را 
حل كند، چند روز نيز در منزل طعمه هاى 
خود ميهمان مى شــده و پــس از گرفتن 

مبالغى متوارى مى شده است.
سردار بهمن اميرى مقدم خاطرنشان كرد: 
افسران دايره آگاهى كلانترى 29 شيرازى 
مشــهد در تحقيقات بعــدى به اطلاعات 
جديدى دست يافتند و بار ديگر اين متهم 
را تحت بازجويى قرار دادند كه او با توجه 
به مستندات جديد بناچار اعتراف كرد از 
60 نفر ديگر نيز به همين شيوه از هر كدام 
مبالغى بين 200 هزار تا دو ميليون تومان 

كلاهبردارى كرده است.

خط قرمز: مردى كه در اقدامى ناباورانه و 
پس از پياده شــدن زنش از يك خودروى 
شاســى بلند در يك لحظــه عصبانيت 
همســرش را خفه كرده بود با رأى دادگاه 
مبنى بر مهدور الدم بودن مقتول از چوبه 

دار نجات يافت.
اين در حالى اســت كه اين مرد از روز اول 
اعتقاد خــود را مبنى بر مهدور الدم بودن 
همسرش به دادگاه گفته بود و حتى پدر 
مقتول نيــز با فهميدن واقعيــت از قاتل 
فرزندش اعلام گذشــت كرده بود. دادگاه 
پس از بررســى مــدارك و قراين رأى بر 
حبس قاتل به مدت پنج سال و پرداخت 

ديه به اولياى دم مقتول داد.
در يكى از روزهاى ســرد زمســتانى سال 
93 كه برف بشدت مى باريد، يكى از اهالى 
شهرســتان نور مازندران بــه طور اتفاقى 
بخشى از جســد زن جوان نيمه برهنه را 
زير برف ها ديد. در حالى كه حدود شــش 
ماه از ناپديد شــدن زن جوان مى گذشت 
و خانواده اش هيچ اطلاعى از سرنوشــت 
او نداشــتند، بالاخره جسد شناسايى شد. 

بلافاصله همســر 30 ســاله قربانى تحت 
بازجويى قرار گرفت و سرانجام راز ناپديد 

شدن زن 28 ساله اش را فاش كرد.
مرد همسركش در بازجويى ها به كارآگاهان 
جنايى گفت: چند وقتى بود كه به همسرم 
ظنين شــده بودم و احساس مى كردم او 

رابطه پنهانى دارد. 
به همين خاطر روز حادثه پس از درگيرى 
و مشــاجره در حالى كه بشدت عصبانى 
بودم با دست هايم نرگس را خفه كردم. بعد 
هم جسدش را در صندوق عقب خودرويم 
گذاشــتم و آن را از تهرانپارس به شهر نور 

بردم و رها كردم. 
قضات از وى پرســيدند، آيا درباره ادعاى 
خودت مدرك و دليلى هم دارى؟ متهم در 
جواب گفت: مدركى ندارم، اما در بررسى 
تلفن همراهش پى بردم با كســى ارتباط 

دارد.
آرش پــس از قبول اتهام قتــل دقايقى 
سكوت كرد و سپس با چهره اى آشفته از 
خانواده همســرش خواست او را به خاطر 

فرزندشان ببخشند.

مرد همسركش از چوبه دار نجات يافتدست كلاهبردار هزارچهره در مشهد رو شد



 فوتبال  حميد رضا عرب  چرا كالوس كى روش اين 
روزها به دنبال دعوت از يكى، دوبازيكن دو رگه تازه به تيم 
ملى است؟ چرا او بازى هاى رايان تفضلى، مدافعى ايرانى-
انگليسى را كه در ليگ يك انگليس بازى مى كند، به دقت 

زير نظر گرفته است؟ 
كى روش يك مــاه پيش هم به دقت بــازى هاى بهرنگ 
صفــرى را زير نظر داشــت. بازيكنى كه در ليگ ســوئد 
براى خود نامى دســت و پا كرده اســت. عنصرى كه مى 
تواند در گوش چپ و راســت بازى كند. علاقه كى روش 
به اين بازيكنان نشــات گرفته از انگيره هــاى پنهان او 
براى حذف كامل تمام بازيكنان پرسپوليس است. شايد 
قدرى عجيب و شــگفت انگيز به نظر برسد اما تحقيقات 
در اين راستا نشان مى دهد كه ســرمربى تيم ملى همه 
بازيكنان پرسپوليسى حاضر در اردوهاى سابق تيم ملى 

را خط زده است. اخيرا مســوولان تيم ملى فوتبال ايران 
براى اخذ ويــزاى قطراقدام هايى انجــام داده اند اما در 
ميان اسامى كه به سفارت قطر اعلام شده نام هيچ يك از 
بازيكنان پرسپوليس ديده نمى شود. اين بدان معنا است 
كه كارلوس كى روش مــى خواهد در بازى هاى ايام عيد 
مقابل تيم هاى ملى قطر و چين بدون حضور ملى پوشان 
پرســپوليس به ميدان برود. تصميمــى عجيب و حيرت 

انگيزه كه پرسپوليسى ها را شوكه كرده است. 
پيش از آنكه كاروان پرســپوليس راهى عمان شــود به 
طور جســته گريخته موضوع حذف بازيكنــان اين تيم 
از تيم ملــى در اردوى اين تيم دهان به دهان مى شــد. 
ظاهراً بازيكنان پرســپوليس فهميده اند كه فدراسيون 
فوتبال براى اخذ ويزاى قطراقدام هايى انجام داده است 
و براى همه بازيكنانى كه مدنظر كى روش هســتند ويزا 

گرفته به جز پرسپوليســى ها. اين بازى ســوم فروردين 
ماه برگزار مى شــود و اگر تا 15 روز قبل از آن تاريخ كى 
روش روى حرفش باشد بايد پرسپوليسى ها را حذف شده 
قطعى دانســت، به اين علت كه معمولا رواديد كشورها 
تا دوهفته قبل از برگزارى بازى اخذ مى شــود و اگر تيم 
ملى ايران قصد داشته باشــد در تاريخ اول فروردين ماه 
راهى قطر شــود، بنابراين تا 15اين ماه فرصت است كه 
براى پرسپوليسى ها هم اقدام شــود. يعنى 11روز ديگر 
و اگر اين زمان بگذرد، قطعــا بازيكنانى همچون طارمى، 
ســيدجلال، بيرانوند، رضاييان، انصارى، اميرى، رفيعى 
و احتمــالا ماهينى در تركيب تيم ملــى حضور نخواهند 
داشت. از راهروهاى فدراسيون فوتبال خبر مى رسد كه 
تلاش هاى مهدى تاج براى منصرف شدن كى روش نيز 
هيچ اثرى نداشــته و او قصد دارد تيمش را درغياب اين 

بازيكنان راهى دو بازى سخت فروردين ماه كند. 
البته در يك هفته اخير و به خصوص پس از اينكه در اردوگاه 
پرسپوليس خبرحذف پرسپوليسى ها دهان به دهان شد، 
مسوولان اين باشــگاه كوشــيدند با مصاحبه هاى نرم به 
نوعى آشــتى كنند و مانع از حذف بازيكنان خود شوند اما 
تا به امروزعقب نشينى پرسپوليســى ها و حتى برانكو كه 
در آخرين مصاحبه هايش از تيم ملى تعريف كرده بود، بى 

ثمر بوده است. 
تصميم كى روش به اخراج پرسپوليســى هاى تيمش اگر 
تداوم داشته باشد ممكن است تماشاگران اين تيم را هم عليه 
سرمربى تيم ملى بشوراند اما ظاهرا مرد پرتغالى فكر آن جا را 
هم كرده و مى خواهد با دعوت از استقلالى ها كفه ترازو را از 
اين سمت و سو به نفع خودش سنگين كند تا لااقل حمايت 

استقلالى ها را از دست ندهد. 

جريمه استقلال، پرسپوليس، سپاهان، 
ذوب آهن و پديده

ورزش: كميته انضباطى فدراسيون فوتبال آراى خود را در خصوص 
تيم هاى مختلف ليگ برترى فوتبال صادر كرد. 

مسابقه تيم هاى ذوب آهن اصفهان و اســتقلال تهران در چارچوب 
هفته بيست ودوم رقابت هاى ليگ برتر برگزار شد. در دقيقه 80 بازى، 
يكى از تماشاگران تيم ذوب آهن وارد زمين بازى شد. تيم ذوب آهن 
طبق بند چهار ماده 79 آيين نامه انضباطى به پرداخت 30 ميليون 
ريال جريمه نقدى محكوم شــد. همچنين تيم اســتقلال تهران به 
خاطر تخلف تماشاگرانش مبنى بر پرتاب نارنجك طبق بند يك ماده 
79 آيين نامه انضباطى به پرداخت 100 ميليون ريال جريمه نقدى 
محكوم شد.تيم پديده خراسان به دليل فحاشى تماشاگرانش عليه 
بختيار رحمانى در ديدار برابر فولاد خوزستان در هفته بيست ويكم 
رقابت هاى ليگ برتر بايد مبلغ 30 ميليون ريال جريمه نقدى پرداخت 
كند.تيم پرســپوليس به دليل پرتاب ترقه در دقيقه 85 بازى برابر 
سپاهان كه از سوى تماشاگرانش در هفته بيست ودوم رقابت هاى ليگ 
برتر رخ داد، طبق بند يك مــاده 79 آيين نامه انضباطى به پرداخت 
100 ميليون ريال جريمه نقدى و با توجه به سوابق در هفته هاى قبلى 
محكوم شد.تيم سپاهان اصفهان به خاطر تخلفات تماشاگرانش مبنى 
بر سر دادن شعارهاى غيراخلاقى و خلاف شؤون نسبت به كادر فنى 
و عبداله ويسى، طبق بند سه ماده 79 به پرداخت 100 ميليون ريال 

جريمه نقدى و با توجه به سوابق قبلى محكوم شد.

پرسپوليس، استقلال را خانه به دوش كرد
ايســنا: آبى هاى پايتخت طبق برنامه و جهت هم مكان نشــدن با 
پرسپوليســى ها، ترجيح داده اند تا محل اقامت خود را تغيير دهند و از 
باشگاه ايرانيان دبى به يكى از هتل هاى دبى نقل مكان كنند. دليل اين 
تصميم ظاهرا رزرو باشگاه ايرانيان توسط پرسپوليسى ها است و با توجه به 
اينكه صعود استقلال به مرحله گروهى مسجل نشده بود تيم پرسپوليس 
زودتر محل مورد اشــاره را رزرو كرده بود.بر اساس توافق با مسوولان 
الاهلى، استقلالى ها تا زمان سفر به عمان كه روز شنبه خواهد بود، در 

يكى از زمين هاى كمپ تيم الاهلى تمرين خواهند كرد.

سرمربى الاهلى: از حريف برتر بوديم 
ورزش: اولاريو كوزمين سرمربى الاهلى در نشست خبرى بعد از بازى 
مقابل استقلال گفت : بازى بسيار خوبى را به نمايش گذاشتيم. وقتى 
استقلال گل تساوى را به ثمر رساند به خود گفتم كه تساوى نتيجه 
عالانه اى براى اين ديدار نيســت و ما بايد به پيروزى برسيم. بهتر از 
حريف خود ظاهر شديم و بايد بگويم كه شايسته كسب اين پيروزى 

بوديم و خوشحالم كه توانستيم سه امتياز را به دست آوريم.

تمديد قرارداد بازيكنان تراكتور بلامانع 
است

ورزش: آرش نجفى، معاون حقوقى باشــگاه تراكتورسازى درباره  
تمديد قرارداد بازيكنان اين تيم در پايــان فصل  گفت: «در نامه اى 
كه به محروميت تراكتور از نقل و انتقالات مى پردازد صراحتا از كلمه 
”new player“ استفاده شده، يعنى بازيكنى كه به تازگى بخواهد 
با تراكتور قرارداد امضا كند. اين كلمه از نظر ادبى و تفســير حقوقى 
فقط يك معنى مى تواند داشــته و اينكه ما از ترنسفر بازيكن محروم 
هستيم، نه تمديد قرارداد با بازيكنانى كه در حال حاضر براى تراكتور 
بازى مى كنند.» البته بى ترديد براى ثبــت قرارداد جديد بازيكنان 
كنونى هم فدراسيون فوتبال بايد نظر نهايى را ارائه كند. شايد بهتر 
باشد در اين باره تراكتورى ها از فيفا استعلام كنند تا مشكلات بعدى 

گريبانشان را نگيرد. 

اعتصاب دوباره نفتى ها
تسنيم: بازيكنان نفت تهران در حالى كه قرار بود دور جديد تمرينات 
خود را از صبح ديروز در ورزشــگاه نوبنياد آغــاز كنند به دليل عدم 
دريافت مطالبات خود حاضر به شــركت در تمرين نشــدند. حتى 
تمرين نوبت عصر نفتى ها به خاطر همين اتفاق لغو شد تا اردوى اين 
تيم كه قرار است از فردا(امروز) در كردان كرج آغاز شود در هاله اى از 
ابهام قرار گيرد. بازيكنان نفت تا ظهر  امروز منتظر واكنش مسوولان 
باشگاه شان در خصوص مسائل مالى خواهند ماند و چنانچه به نتيجه 
مثبتى نرسند احتمال لغو اردوى 3 روزه اى كه على دايى براى تيمش 

در كردان كرج در نظر گرفته، وجود دارد.

سپيدرود صدرنشين شد
ورزش: در آخرين بازى هفته بيست و پنجم ليگ دسته اول فوتبال 
تيم سپيدرود در ورزشگاه عضدى رشت به مصاف تيم استقلال اهواز 
رفت كه بازى با نتيجه 2 بر يك به سود سپيدرود به پايان رسيد.  در 
پايان بازى بازيكنان و كادر فنى تيم اهوازى به سمت داور رفتند و به 
شدت به او اعتراض كردند. با اين برد سپيدرود 46 امتيازى شد و به 
صدر جدول بازگشت و استقلال اهواز هم بدون برد و با 10 امتياز در 
رده هجدهم و آخر جدول ليگ قرار دارد.  گل گهر با 43 امتياز در رده 

دوم جدول است و ملوان هم با تفاضل گل كمتر در رده سوم است.

هفته هفدهم ليگ برتر فوتسال؛
پيروزى جنجالى فرش آرا

ورزش: هفته هفدهم ليگ برتر فوتسال با شكست تيم هاى مدعى 
گيتى پسند، مس سونگون و تاسيسات دريايى برگزار شد تا حفارى 
اهواز خود را به رده دوم جدول برساند. در ديگر ديدار مهم ديروز تيم 
مس ســونگون كه نزديكترين تعقيب كننده گيتى پسند در بالاى 
جدول در مشــهد به مصاف فرش آرا رفت كه اين بازى با نتيجه 2 بر 
يك به سود فرش آرا خاتمه يافت . اين مسابقه البته در ثانيه پايانى به 
جنجال كشيده شد چرا كه گل دوم فرش آرا درست در لحظه پايان 
مسابقه به ثمر رسيد و اين مساله اعتراض شــديد مسى ها را در پى 
داشت. داوران مسابقه براى اتخاذ تصميم نهايى، زمين بازى را ترك 

كردند و در نهايت بازى با همان نتيجه 2 بر يك به اتمام رسيد.
نتايج هفته هفدهم ليگ برتر فوتسال به اين شرح است:

ياسين پيشرو يك - شهروند سارى 2
ارژن شيراز 7 - مقاومت البرز يك

فرش آرا مشهد 2 - مس سونگون يك
دبيرى تبريز 7 - گيتى پسند اصفهان 5
شهردارى ساوه 3 - تاسيسات دريايى 2 
دانشگاه آزاد 3 - آذرخش بندرعباس 4

طرح و توسعه 2 - حفارى اهواز 4

ضد حمله

منصوريان: ازهمانجايى كه فكرش مى كرديم 
ضربه خورديم

ورزش: عليرضا منصوريان پس از شكست مقابل الاهلى امارات در نخستين بازى 
از مرحله گروهى ليگ قهرمانان آسيا اظهار داشت: ما دو نيمه متفاوت داشتيم. در 
نيمه نخست الاهلى بهتر بازى كرد. مى دانستيم الاهلى از كجا به ما ضربه مى زند 
و ممكن است از كجا آسيب ببينيم و درست ازهمانجايى كه فكرش مى كرديم 

ضربه خورديم. 
 سرمربى تيم فوتبال استقلال افزود: ما در امارات خواهيم ماند تا اردوى خودمان 
را پيش از ديدار با التعاون همين جا برگزار كنيم. همه چيز ما به ديدار با التعاون 
برمى گردد و اگر سه امتياز را بگيريم، شــانس اول صعود به دور بعدى تيم هاى 

الاهلى و استقلال خواهند بود.

خبر خوش مجلس براى رفع مشكل فوتبال 
گذراندن خدمت سربازى در باشگاه غير نظامى

ورزش : فوتباليست هاى سرباز و داراى مدال كشورى در باشگاههاى خودشان خدمت 
مى كنند. پنج دور رفت و برگشت لايحه احكام دائمى برنامه هاى توسعه كشور بين 
مجلس و شوراى نگهبان عاقبت با تاييديه شوراى نگهبان در تاريخ اول اسفندماه 95 
همراه شد و اين لايحه به صورت قانون درآمد تا پس از ابلاغ مجلس به رييس جمهور، 
اجرايى گردد. سرانجام تلاش ها نتيجه داد و فدراســيون هاى ورزشى هم در زمره 
نهادهايى قرارگرفتند كه مى توانند از سربازهاى امريه اى استفاده كنند. وزارت ورزش 
درخواست بكارگيرى اين ســربازها را خواهد داد و آن ها اگر داراى مدرك ليسانس 
و مدال كشورى(رتبه اول تا سوم رشــته هاى خود) باشند در اختيار وزارت ورزش و 
فدراسيون هاى مربوطه قرار مى گيرند و از آن طريق مى توانند به عنوان مامور و پس از 

طى دوره آموزشى، در باشگاه هاى خودشان مشغول به خدمت مى شوند. 14

تلگرامى

1

    ماختى ديوپ مهاجم ســنگالى تيم فوتبال الاهلــى امارات به عنوان 
بهترين بازيكن ديدار اين تيم مقابل استقلال ايران انتخاب شد. وى هر دو 

گل اين تيم اماراتى را به ثمر رساند . 
    تيــم فوتبال آنــژى روســيه در ادامــه ديدارهاى 
تداركاتى اش در اردوى تركيه در حضور 78 دقيقه اى سعيد 
عزت اللهى  برابر حريف قزاقستانى خود 9 نفره با يك گل به 

پيروزى رسيد.
    سران باشگاه التعاون عربستان از پيروزى كه تيم آن ها مقابل لوكوموتيو 
ازبكستان به دست آورده بسيار خوشحال هستند و دست به جيب شدند و به 
بازيكنان تيم خود پاداش دادند تا در ديدار برابر استقلال با روحيه و انگيزه 

بالايى به ميدان بروند.
    على موسوى بازيكن سابق استقلال معتقد است اين تيم به 

خاطر بى تجربگى به الاهلى باخت. 
   تيم گــــل گــــــهر به سرمربيگرى بگـــوويچ با 36گل زده در 
25 بازى و معدل گل 1,44 در هـــــــر بازى تهاجمى ترين تيم دسته 

اول است.
   بهنام برزاى در ديدار با السد قطر و الاهلى امارات با كارت زرد از 
سوى داور مسابقه جريمه شد اما از حضور در ديدار با التعاون محروم 
نيست.  بر اساس قوانين AFC كارت زرد بازيكنان بعد از ديدارهاى 

مرحله پلى آف بخشيده مى شود.

   پائولو بنتو ســرمربى المپياكوس در آخرين جلسه تمرين اين تيم به 
اكثر بازيكنانش استراحت داد تا ريكاورى كنند اما در اين بين، براى كريم 
انصارى فرد تمرينات ويژه اى در نظر گرفت تا مهاجم ايرانى هرچه  سريع تر 

آمادگى مطلوب را به دست بياورد.
   ديدار تيم هاى فوتســال لبنيات ارژن فارس و ياسين پيشرو 

قم در تاريخ دوم بهمن برگزار شد. تيم ارژن فارس شكايتى مبنى 
بر استفاده از بازيكن غير مجاز (مهدى زاهدى) عليه تيم ياسين 
پيشرو قم مطرح كرد.شكايت تيم لبنيات ارژن فارس را مورد قبول 
قرار داده و نتيجه اين ديدار را سه بر صفر به سود تيم لبنيات ارژن 

فارس اعلام كرد.

رونالدوى ايران 
به مسى ايرانى 

مى پيوندد؟
ورزش:  سايت روسى اسپورت درباره 
پيوستن شكارى به روستوف نوشت: 
رضا شكارى، رونالدوى ايرانى است و 

كار انتقالش به روستوف 99 درصد نهايى شده است. به زودى سران روستوف 
قرارداد نهايى اين بازيكن را امضا خواهند كرد تا او به عضويت روستوف در آيد. 
اين بازيكن آينده بسيار درخشانى پيش رو دارد و مى تواند سال ها در تيم   ملى 
فوتبال ايران و باشگاه روستوف تاثيرگذار باشد. اكنون سردار آزمون كه به ليونل 
مسى ايران معروف است در روستوف بازى مى كند و اگر كار انتقال شكارى به 
روستوف نهايى شود رونالدوى ايرانى در كنار مسى ايرانى حضور خواهد داشت.

اشكان  4 هفته دور از ميادين
دژاگه بازى با قطر را از 

دست مى دهد؟
ورزش: باشــگاه ولفسبورگ آلمان با 
انتشــار خبرى از مصدوميت و دورى 
سه تا چهار هفته اى اشــكان دژاگه، 

ملى پوش ايرانــى خبر داد. دژاگه پــس از مصدوميت در خــلال تمرين تيم 
ولفسبورگ تحت معاينه هاى پزشكى قرار گرفت و دورى حداقل چهار هفته اى 
او از ميدان تاييد شد. اين ملى پوش ايرانى پس از پيوستن به تيم ولفسبورگ 
در ماه گذشته ميلادى به دليل اهمال قطرى ها هنوز نتوانسته در تركيب تيم 
جديدش به ميدان برود. اين مصدوميت ممكن است باعث شود دژاگه در بازى 

حساس ايران برابر قطر نتواند تيم   ملى ايران را همراهى كند.

آزمون در ميان 
100بازيكن خارجى برتر 

تاريخ فوتبال روسيه
ورزش سه: بعد از تعطيلات طولانى 
مدت زمستانى دور برگشت ليگ برتر 
روسيه از يك هفته ديگر آغاز مى شود 

تا تيم هاى حاضر تلاش خود براى رسيدن به عناوين قهرمانى و كسب سهيمه 
اروپايى را آغاز كنند.

در آستانه اين رقابت ها سايت معتبر چمپيونات روســيه در اقدامى جالب به 
انتخاب 100 بازيكن خارجى برتر تاريخ رقابت ها پرداخت كه در اين انتخاب 
سردار آزمون مهاجم 22 ساله ايرانى باشگاه روستوف هم حضور داشت و جايگاه 

56 اين فهرست را به خود اختصاص داد.
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تسنيم: مدافع - هافبك تيم فوتبال تراكتورسازى تبريز 
به مانند ديگر مربيان و بازيكنان اين تيم اميدوار به كسب 
عنوان قهرمانى ليگ برتر است. هاشم بيك زاده در مورد 
آخرين وضعيت تراكتورســازى گفت: ما تمرينات را در 
تهران دنبال مى كنيم و تيم آماده بازى با سياه جامگان 
مى شــود. البته من به همراه دو بازيكن ديگر بلاتكليف 
هســتيم، چون اجازه بازى نداريم و بايد با تيم تمرين 
كنيم. اين شــرايط از لحاظ روحى و روانــى براى من 
مشكل ساز شده اســت و وقتى يك بازيكن آماده است 

اما بازى نمى كند همه چيز براى او به سختى مى گذرد.
مدافع - هافبك تيم فوتبال تراكتورسازى تبريز ادامه 

داد: بايد ديد در روزهاى آينده چه اتفاقاتى رخ خواهد 
داد و ما همچنان اميدواريم كه مشكلات حل شود، 
هرچند كه تا الان خبر اميدواركننده اى نشنيده ايم. 
به هيچ عنــوان پيش بينى نمى كــردم كه اين 
اتفاقات رخ دهد، از طرفى دست امير قلعه نويى 
خالى اســت  و اين موضوع شرايط را سخت تر 
مى كند. ما خيلى دوست داشــتيم كه بتوانيم 
به تراكتورسازى و سرمربى تيم مان كمك كنيم.

وى با اشــاره به بدهى هاى ســنگين باشــگاه 
تراكتورسازى به بازيكنان و مربيان خارجى گفت: 

شــما مى بينيد كه تيم هاى ايرانى مجبور 
هستند طلب آنها را بدهند. به عنوان 
مثال مــن 900 ميليــون تومان از 

اســتقلال طلب دارم، اما دستم به 
جايى بند نيست. باشگاه هاى ايرانى 

مى كنند  تصــور 
ســت  د

خارجى ها به هيچ جا بند نيست و اين در حالى است كه 
فيفا حق آنها را مى گيرد. كميته انضباطى 
فيفا مثل كميته انضباطى ايران نيست 
كه نتواند حــق بازيكنــان را بگيرد. 
خارجى ها راحت شكايت مى كنند 

و به پول شان مى رسند.
بيــك زاده خاطرنشــان كرد: 
من بابت ســال هاى گذشته 
از اســتقلال طلبكار هستم، 
ولى كســى پاســخگوى 
مــن نيســت. نمى دانــم 
بايد چه كار كنــم و انگار 
بايد به مراجــع ديگر پناه 
ببرم. بيــك زاده در پايان 
در خصوص شــانس قهرمانى 
تراكتورســازى گفت: ما بايد ســياه جامگان را ببريم 
تا اختلاف امتيازمان با صدر جدول بيشــتر نشود. تا 
پايان فصل اتفاقات زيــادى رخ خواهد داد و ما هرگز 
اميدمان را بــراى قهرمانى از دســت نمى دهيم. در 
ضمــن در جام حذفى شــانس خوبى بــراى قهرمان 

شدن داريم. 

بيك زاده: 900 ميليون از استقلال مى خواهم 

ورزشـــى

استقلال چوب بسته شدن نقل و انتقالات را 
خورد

محمدسررشــته دارى: شــايد حكم محروميت بين المللى استقلال در 
ديدارهاى داخلى به سود استقلال تمام شــد اما در اولين ديدار آسيايى همان 
پنجره زمستانى اســتقلال را زمين گير كرد چرا كه در اين ديدارها تجربه بين 
المللى لازم است و جوان هاى استقلال در حال كسب آن هستند و آن را با خود 
ندارند. خريد جباروف و تيموريان در نوع خــود براى اين بازى ها به ويژه براى 
كنترل و نگه داشتن بازى مى توانست بسيار مفيد باشد اما متاسفانه هيچكدام از 
اين دو بازيكن نتوانستند در استقلال بمانند تا در دبى، بازى را براى چند دقيقه 
نگه دارند.  در واقع استقلال براى ديدارهايى مقابل ماشين سازى، صنعت نفت و 
حتى پرسپوليس اشتهاى فوق العاده جوان هاى اين تيم كافى بود اما در آسيا هم 
مقابل السد قطر اين تيم نمايش هميشگى خود را نداشت و در نهايت با پنالتى 

برد و هم مقابل الاهلى امارات به مشكل برخورد كرد.
استقلال اگر در زمستان محروم نشده بود در دقايق آخر اين بازى با تيموريان يا 
همان جباروف بازى را از سرعت مى انداخت و با يك امتياز فوق العاده به تهران 
برمى گشت اما حالا هر ســه امتياز را داده و البته كه اين جا جوان ها در حال 
پخته شدن هستند و شايد هم خيلى زود به پختگى برسند اما واقعيت اين است 
كه  اينجا در مرحله گروهى جاى تجربه اندوزى نيست.در ديدار الاهلى قطر و 

استقلال تهران اين موضوع كاملا مشهود بود.

يادداشت

شاگردان برانكو در فهرست سياه كى روش

مهر قرمز كى روش بر  پاسپورت  پرسپوليسى ها

 مدافع - هافبك تيم فوتبال تراكتورسازى تبريز 
به مانند ديگر مربيان و بازيكنان اين تيم اميدوار به كسب 
عنوان قهرمانى ليگ برتر است. هاشم بيك زاده در مورد 
آخرين وضعيت تراكتورســازى گفت: ما تمرينات را در 
تهران دنبال مى كنيم و تيم آماده بازى با سياه جامگان 
مى شــود. البته من به همراه دو بازيكن ديگر بلاتكليف 
هســتيم، چون اجازه بازى نداريم و بايد با تيم تمرين 
كنيم. اين شــرايط از لحاظ روحى و روانــى براى من 
مشكل ساز شده اســت و وقتى يك بازيكن آماده است 

اما بازى نمى كند همه چيز براى او به سختى مى گذرد.
مدافع - هافبك تيم فوتبال تراكتورسازى تبريز ادامه 

داد: بايد ديد در روزهاى آينده چه اتفاقاتى رخ خواهد 
داد و ما همچنان اميدواريم كه مشكلات حل شود، 
هرچند كه تا الان خبر اميدواركننده اى نشنيده ايم. 
به هيچ عنــوان پيش بينى نمى كــردم كه اين 
اتفاقات رخ دهد، از طرفى دست امير قلعه نويى 
خالى اســت  و اين موضوع شرايط را سخت تر 
مى كند. ما خيلى دوست داشــتيم كه بتوانيم 
به تراكتورسازى و سرمربى تيم مان كمك كنيم.

وى با اشــاره به بدهى هاى ســنگين باشــگاه 
تراكتورسازى به بازيكنان و مربيان خارجى گفت: 

شــما مى بينيد كه تيم هاى ايرانى مجبور 
هستند طلب آنها را بدهند. به عنوان 
مثال مــن 900 ميليــون تومان از 

اســتقلال طلب دارم، اما دستم به 
جايى بند نيست. باشگاه هاى ايرانى 

مى كنند  تصــور 
ســت  د

خارجى ها به هيچ جا بند نيست و اين در حالى است كه 
فيفا حق آنها را مى گيرد. كميته انضباطى 
فيفا مثل كميته انضباطى ايران نيست 
كه نتواند حــق بازيكنــان را بگيرد. 
خارجى ها راحت شكايت مى كنند 

و به پول شان مى رسند.
بيــك زاده خاطرنشــان كرد: 
من بابت ســال هاى گذشته 
از اســتقلال طلبكار هستم، 

در خصوص شــانس قهرمانى 
تراكتورســازى گفت: ما بايد ســياه جامگان را ببريم 
تا اختلاف امتيازمان با صدر جدول بيشــتر نشود. تا 
پايان فصل اتفاقات زيــادى رخ خواهد داد و ما هرگز 
اميدمان را بــراى قهرمانى از دســت نمى دهيم. در 
ضمــن در جام حذفى شــانس خوبى بــراى قهرمان 

شدن داريم. 



نيمه نهايى ليگ برتر واليبال باشگاه هاى كشور

نبرد براى فيناليست شدن زير ذره بين كولاكويچ 
 واليبال  هاشم رسائى فر   نيمه نهايى 
ليگ برتر واليبال باشــگاه هاى كشور امروز با 
برگزارى 2 ديدار در تهــران كليد مى خورد.
جايى كــه در ديدارهاى رفــت 4 تيم پيكان 
تهران ، شــهردارى اروميه ، بانك ســرمايه و 
سايپا براى رسيدن به فينال ليگ فرصت دارند 
تا شانس خودشــان را با پيروزى برابر حريف 

افزايش دهند.
امروز و از ساعت 15 در خانه واليبال تهران دو 
تيم واليبال پيكان تهران و شــهردارى اروميه 
برگزار كننده اولين ديــدار مرحله رفت نيمه 
نهايى ليگ برتر واليبال باشــگاه هاى كشــور 
خواهند بود.ديدارى كــه از هر حيث براى اين 
دو تيم از درجه اهميت بالايى برخوردار است.
پيكان كه در مرحلــه گروهى ليگ عنوان دوم 
جدول را به خود اختصاص داده بود در 2 بازى 
رفت و برگشــت اين مرحله با نتايج مشابه 3 
بريك شهردارى اروميه را از پيش رو برداشت 
ديدارهايى كه ليگ را تحــت تأثير خود قرار 
داد. حضور سعيد معروف در پيكان و مصافش 
با هم تيمى هاى ســابقش و البته اتفاقات نه 
چندان شايسته اى كه در  بازى رفت افتاد درجه 
حساسيت رويارويى پيكان و شهردارى را بيش 
از پيش بالا برد تا جايى كه براى بازى برگشت 
اين دو تيم فدراسيون واليبال مجبور شد تا از 
تمام ظرفيت هاى موجــودش براى برگزارى 
ديدار برگشت استفاده كند تا اين رويارويى به 

دور از تنش در اروميه به سرانجام برسد.
با اين تفاســير امروز و در خانه واليبال تهران 
سومين و البته حســاس ترين ديدار پيكان و 
شــهردارى اروميه در چارچوب ليگ امسال 
برگزار خواهد شد ديدارى كه مى تواند تا حدود 
زيادى تكليف تيم صعود كننده به فينال ليگ 
را مشــخص نمايد. قطعا نگاه واليبال دوستان 

امروز به اتفاقات بازى حساس و جذاب پيكان 
و شــهردارى اروميه خواهد بود ديدارى كه به 
احتمال فراوان در حضور سرمربى جديد تيم 
ملى برگزار خواهد شد و كولاكويچ اين فرصت 
را خواهد داشت تا در اين بازى و ديدار دوم كه 
بين دو تيم واليبال بانك سرمايه و سايپا برگزار 
خواهد شد چكيده بهترين هاى واليبال ايران 

را محك بزند.
اما در دوميــن بازى امروز تيــم واليبال بانك 
سرمايه و سايپا در شــرايطى از ساعت 17 رو 
در روى يكديگر قــرار خواهند گرفت كه بانك 
ســرمايه به همه ســرمايه هاى ملى پوشش 
سرمست از صدرنشينى مرحله گروهى براى از 
پيش رو برداشتن سايپا وارد ميدان خواهد شد. 
بانكى ها در طول رقابــت هاى مرحله گروهى 
در 2 ديدار رفت و برگشــت 3بر صفر سايپايى 

ها را شكست داده بودند و به نظر مى رسد بازى 
امروز براى شاگردان مصطفى كارخانه ديدارى 

چندان دشوار به نظر نرسد.
با اين شرايط علاقه مندان به واليبال امروز اين 
فرصت را خواهند داشت تا نظاره گر ديدارهاى 
زيبا و جذابى باشــند كه مى تواند تا حدودى 
چهره 2 تيم فيناليســت ليگ برتــر واليبال 

باشگاه هاى كشور را مشخص نمايد.
كارخانه: با يك تيم كامل به مصاف سايپا 

مى رويم
مصطفى كارخانه ،سرمربى تيم واليبال بانك 
سرمايه درباره بازى امروز برابر سايپا درمرحله 
نيمه نهايى ليگ برتر واليبــال، گفت: پس از 
شكست دادن شــهردارى تبريز وارد يك فاز  
و مرحله جديدى شــديم. در اين مرحله تنها 
يك راه در پيش داريم و بايد با تمام قوا به جلو 

حركت كــرد. در طول فصل زحمات بســيار 
زيادى كشــيديم و تقريبا همواره در جايگاه 
نخســت ليگ بوديم و اين روند را تا پايان دور 
مقدماتى ادامه  داديم. هدفگذارى باشگاه قبل 
از شــروع ليگ هم اين بود كه با اول شدن در 
دوره مقدماتى تا پايان بازى ها بتوانيم از امتياز 
ميزبانى اســتفاده كنيم. ما يك باخت در دور 
رفت و يك باخت در دور برگشــت داشتيم كه 
معتقدم اين شكســت ها، دســت كم گرفتن 
حريفانمان بــود. وى ادامه  داد: بــه نظرم ما از 
حد تيم فراتر رفته ايم و الان مانند يك خانواده  
و براى برد در تلاش هســتيم. تــا به اينجاى 
رقابت ها هم تمام خط قرمزها را رعايت كرده ايم 
و حاشيه اى نداشتيم و اميدوارم اين سال خوب 
با قهرمانى بانك سرمايه به پايان برسد. در بازى 
فردا (امروز) هيچ مصدومى نداريم و با يك تيم 

كامل به مصاف سايپا مى رويم.
وى درباره تيم سايپا نيز گفت : سايپا تيم قابل 
احترام و قدرتمندى است كه در همه پست ها 
بازيكنان مطمئنى را در اختيار دارد. هر چند 
ما در بازى هاى رفت و برگشــت ســه بر صفر 
آنها را شكست داديم،  ولى شــرايط در نيمه 
نهايى كاملا متفاوت است و بايد حواس جمع 

بازى كنيم.
برقى: پيكان را به خوبى آناليز كرده ايم

عباس برقى ، سرمربى تيم واليبال شهردارى 
اروميه در آستانه بازى حساس نيمه نهايى برابر 
پيكان تهران، گفت: بعد از بازى سخت برابر كاله 
ديگر زمانى براى ريكاورى و استراحت نداشتيم 

و تنها يك جلسه تمرينى برگزار كرديم. 
وى ادامه  داد: به دليل بازى هاى ســخت برابر 
كاله، مصدومان تيم كاملا بهبود پيدا نكردند. 
عبدالرضا عليزاده بعد از بازى با كاله براى ادامه  
مداوا به تهران اعزام شد تا روند درمان خود را  
ادامه  دهد. آرش كشــاورزى هم با مصدوميت 
جزيى روبرو اســت،  اما در بازى فردا (امروز) 
حاضر است. اميدوارم مصدوميت هاى جزيى 

در بازى برايمان مشكل ايجاد نكند.
سرمربى تيم واليبال شهردارى اروميه درباره 
بازيكن صربســتانى و جديد پيكان نيز، گفت : 
آناليزور تيم ما آقاى مشــجرى، آناليزور تيم  
 ملى بود و فيلم هايــى را از بازى اين بازيكن در 
اختيار ما قرار داد و تقريبا او را مى شناسيم. در 
كل پيكان كادر مجربى دارد و تيم با ســابقه و 
با امكاناتى اســت كه بازيكنان خوبى را هم در 
اختياردارد امــا اميدوارم با حضــور هواداران 
اروميه در سالن و حمايت هاى آنها بتوانيم در 
تهران، پيكان را شكست دهيم. تيم ما كاملا با 
تجربه است و اگر روند بازى به نفع ما پيش  رود 

مى توانيم از فرصت ها استفاده كنيم.

عطايى: بخاطر اشتباهات داورى تيم را 
بيرون كشيدم

ايسنا: سرمربى تيم كاله مازندران گفت: به خاطر مسايل داورى در 
ست پنجم تيم را بيرون كشــيدم چرا كه كار را براى ما سخت كرده 
بودند. بهروز عطايى گفت: بازى خيلى خوبى بود و دو تيم يك جنگ 
تمام عيار داشــتند تا به نيمه نهايى صعود كنند. بازى بسيار سخت 
بود و فشار زيادى به بازيكنان تيم ها وارد شد. تيم شهردارى اروميه 
با تجربه اى كه بازيكنانش داشتند و هم چنين حضور تماشاگرانش 
موفق شد بازى را به نفع خود به پايان برساند و به نيمه نهايى صعود 
كند. عطايى درباره داورى اين ديدار گفت: نمى خواهم درباره داورى 
صحبت كنم و صلاح نمى بينم نظرى بدهم. فقط بايد بگويم اين بازى 
در نهايت زيبايى برگزار شد و جامعه واليبال ايران لذت كافى را برد. 
سرمربى تيم كاله مازندران درباره اعتراضاتى كه در ست پنجم نسبت 
به داورى انجام داده وتصميم گرفت براى دقايقى تيمش را از زمين 
بيرون بكشد، گفت: اين موضوع به خاطر مسايل داورى بود. اشتباهات 
به گونه اى جلو رفت كه كار را براى ما سخت كرد. آقاى جعفرى داور 
خوبى است اما نتوانست شرايط را كنترل كند و بازى از دستش خارج 
شد. او ادامه داد: اشتباهات داورى تاثيرگذار بود  و فكر مى كنم اين 
اشتباهات كاملا محرز بود.با وجود اينكه داور اول مى دانست داوران 
خط همه اروميه اى هســتند اما همه تصميم هاى آن ها را با وجود 

اينكه برخى غلط بود تاييد كرد.

تفاهم نامه ايران و قزاقستان 
ايرنا : كميته هاى ملى المپيك ايران و قزاقستان   در حاشيه نشست 
هيات اجرايى شــوراى المپيك آســيا در ژاپن تفاهم نامه توســعه 
همكارى هاى ورزشــى امضا كردند.  اين تفاهــم نامه بين كيومرث 
هاشمى و كول بايف رئيسان كميته ملى المپيك دو كشور امضا شد. 
«بايف» نايب رئيس كميته بين المللى المپيك، رئيس منطقه آسياى 
ميانه اين نهاد بين المللى نيز هست. هاشمى گفت: در اين تفاهم نامه 
بر روابط دوستانه ورزشى و تلاش همه جانبه مسؤولان كميته هاى 
المپيك ايران و قزاقستان براى ارتقاى روابط ورزشى تاكيد شده است.

گارد رأس سابق تيم ملى بسكتبال در 
پتروشيمى

فارس: گارد راس سابق تيم ملى بسكتبال در تمرينات تيم پتروشيمى 
حضور پيدا كرد.  مهدى كامرانى كه به دليل مصدوميت نيمى از ليگ 
بسكتبال چين را از دست داده بود، اين روزها به ايران بازگشته است. اين 
بازيكن به تازگى در تمرينات پتروشيمى حاضر شده و هنوز مشخص 

نيست با اين تيم براى مسابقات غرب آسيا قرارداد خواهد بست يا خير.

خلف زاده سرمربى تيم واليبال نشسته 
جوانان شد

ورزش: مدير تيم هاى ملى واليبال نشسته از مشخص شدن كادر فنى 
تيم ملى جوانان و برگزارى اولين اردوى آمادگى خبر داد.  هادى رضايى 
اظهار داشت: به پيشنهاد انجمن واليبال جانبازان و معلولين، جابر خلف 
زاده از پيشكسوتان واليبال نشسته و قهرمان ســه دوره پارالمپيك و 
همچنين مسابقات جهانى به عنوان سرمربى تيم ملى جوانان انتخاب شد.

داورزنى: ووشو توان خود را اثبات كرده 
است

ورزش: معاون توسعه ورزش قهرمانى و حرفه اى وزارت ورزش و جوانان 
گفت: فدراسيون ووشو در سال هاى اخير با كسب موفقيت و افتخارات 
متعدد از ســوى ملى پوشــان خود در تيم هاى ملى زنان و مردان در 
عرصه هاى آسيايى و جهانى، توانش را اثبات كرده است.  داورزنى  گفت: در 
مجموع مسابقات قهرمانى كشور در رده هاى سنى جوانان و بزرگسالان 
در مجموع دو بخش مردان و زنان، 31 استان به مدال دست يافتند كه اين 

مساله نشان از گستردگى ووشو در كشور دارد.

براى نخستين بار در ايران؛
برگزارى دوى بزرگ بين المللى جاده اى 

در تهران
ورزش: مسابقه بين المللى دوى بزرگ جاده اى با حضور دوندگانى 

از سراسر دنيا فروردين ماه سال جديد در تهران برگزار خواهد شد.
 اين مسابقه براى اولين بار در مرودشت فارس از كنار تخت جمشيد 

آغاز شد و پس از طى 42 كيلومتر در نقش رستم به پايان رسيد .

مربى مجارستانى پرتاب ديسك وارد 
ايران شد

ورزش: مربى مجارستانى مد نظر فدراسيون دووميدانى براى كمك 
به پرتابگران ديسك كشــورمان به ايران آمد.  روبرت فازكاش مربى 
مجارســتانى پرتاب ها با هدف هدايت محمــد و محمود صميمى و 
آماده سازى براى حضور در مسابقات دووميدانى قهرمانى آسيا، بامداد 
امروز وارد تهران شد و مورد استقبال صيامى دبير فدراسيون، برادران 
صميمى و برخى چند از اعضاى فدراســيون قرار گرفت. قرار است 
برادران صميمى تا آغاز رقابت هاى قهرمانى آسيا با فازكاش تمرينات 
تخصصى پرتاب را پيگيرى كــرده و در صورت توافق فدراســيون 

همكارى با وى تا بازى هاى آسيايى جاكارتا ادامه يابد.
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محاكمه نيمار قطعى 
شد

اى اس پى ان: پس از آنكه دادگاه، آخرين 
دادخواست ستاره برزيلى بارسلونا را رد 
كرد، اكنون محاكمه نيمار در دادگاه به 
خاطر اتهام جرايم مالياتى در انتقالش به 
بارسلونا قطعى به نظر مى رسد. شايعات 

بسيار زيادى پيرامون چگونگى انتقال نيمار از سانتوز به بارسلونا به خاطر مشخص 
نبودن مقدار پول پرداختى تيم اسپانيايى مطرح شده و شخص نيمار، پدرش، رئيس 
وقت باشگاه سانتوز و رئيس كنونى اين باشــگاه همگى در مظان اتهام قرار دارند. 
اين اتهام اولين بار توسط شركت حقوقى DIS به دادگاه برده شد كه درخواست 
40درصد از پول پرداختى بارسا براى نيمار را داشتند اما به دليل دريافت نكردن سهم 
خود، پرونده انتقال او را به دادگاه كشانده اند. گفته مى  شود بارسا حدود 100ميليون 

يورو براى خريد نيمار هزينه كرده است.

آنچلوتى از محروميت 
گريخت

ديلى ميل: ســرمربى بايرن مونيخ كه 
در پايان بــازى جنجالى تيمش مقابل 
هرتابرليــن، حركتــى غيراخلاقى در 
مقابل هــواداران برلينى انجام داد، تنها 
به پرداخت جريمه نقدى محكوم شد. تيم 

بايرن در ششمين دقيقه از وقت هاى تلف شده موفق شد توسط روبرت لواندوفسكى، 
شكست را با مساوى عوض كند و پس از آن بازيكنان دو تيم به درگيرى با يكديگر 
پرداخته و تماشاگران ورزشگاه المپيك برلين نيز شعارهايى عليه بايرنى ها سر دادند. 
كارلو آنچلوتى پس از پايان بازى و در هنگام خروج از زمين، علامت زشتى به هواداران 
بايرن نشان داد اما پس از قبول پرداخت 5هزار يورو به اتحاديه فوتبال آلمان كه صرف 

كارهاى زيربنايى خواهد شد، محروميتى براى او در نظر گرفته نشد.

دروازه بان ساتن: حاضرم 
با گرفتن 6شيرينى به 

آرسنال بيايم!
گل: ستاره تيم ساتن يونايتد كه بر روى 
نيمكت تيمش در بازى مقابل آرسنال 
حضور داشت و دوربين ها او را در جريان 

بازى، مشغول خوردن شيرينى بزرگى شكار 
كردند، تاكيد كرد براى اضافه شدن به جمع توپچى ها پولى نمى خواهد و 6شيرينى 
براى او كافى است! پيش از بازى آرسنال و ساتن در جام حذفى، يك مجرى تلويزيونى 
شرطى براى اينكه وين شا دروازه بان 45ساله و 146كيلويى ساتن جلوى دوربين 
شيرينى بخورد بست و شا نيز اين كار را انجام داد. او در يك برنامه تلويزيونى بعد از 
مسابقه حاضر شد و اعلام كرد از اين شرط خبر داشته و اگر 6عدد از اين شيرينى ها 
توسط آرسنال به او پيشنهاد شود، براى پيوستن به توپچى ها پولى نخواهد خواست. 

در بازى امشب يووه و پورتو در ليگ قهرمانان
بوفون-كاسياس؛ نبرد اسطوره ها 

امين غلام نژاد: رقابــت پاياپاى جيجى بوفون و 
ايكر كاسياس 14 سال پيش شروع شد و همچنان 
ادامه دارد. امشب در پورتو اين دو براى هفدهمين 
بار و اين بار در تركيب تيم هاى يوونتوس و پورتو 
در مرحله يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان برابر هم 

قرار خواهند گرفت. 
با اينكه روبرو شدن مكرر بوفون و كاسياس در اين 
سطح از رقابت هاى باشگاهى فوتبال اروپا خيلى 
امر متداول و مرسومى نيست ، اما بايد اين نكته را 
هم مدنظر داشت كه هيچكس به آنها به عنوان دو  
دروازه بان عادى و معمولى نــگاه نمى كند. براى 
جيجى نبرد پورتو از اهميت زيادى برخوردار است. 
او در اين مســابقه به ركورد 100 بــازى در ليگ 

قهرمانان با پيراهن يوونتوس خواهد رسيد. 
در بين بازيكنان يووه بوفون از اين لحاظ ركورددار 
است. الكس دل پيرو پيش از اين ركورد 92 بازى 
ليگ قهرمانان را دراختيار داشت. بوفون در مسابقه 
مهمى كه عيار واقعى ارزش تيــم آلگرى نمايان 
مى شود، با دوست قديمى اش كاسياس روبرو مى 
شود. بعضى از رويارويى ها ارزش دوئل هاى منحصر 
به فرد را چند برابر مى كنند. اين دو با پيراهن هاى 

تيم ملى ايتاليا و اســپانيا و يوونتــوس و رئال هم 
نبردهاى ديرينه و به يادماندنى زيادى با هم داشته 
اند. حالا در پرتغال با هــم ملاقاتى دوباره خواهند 
داشت و كاســياس گرم ترين استقبال را از بوفون 
انجام خواهد داد. او چند روز پيش به ســايت يوفا 
گفته بود كه در فوتبال ايتاليا از نظر او هيچ سنگربان 
ديگرى مشابه بوفون وجود ندارد.« جيجى در اروپا 
و در جهان يكى ازبهترين هاى فوتبال به شمار مى 
رود. رقابت ما رقابت سالمى است. خيلى براى هم 
احترام قايل هستيم و براى من هر بار بازى كردن 
مقابل او واقعا لذت بخش است. او بازيكنى شناخته 
شده و محبوب در سراسر دنياست و بخشى از تاريخ 

اين ورزش محسوب مى شود»
بوفون همچون كاســياس به افتخارات زيادى در 
حرفه ورزشى اش دست يافته ولى برخلاف رقيب 
اسپانيايى اش هنوز در ليگ قهرمانان جام قهرمانى 
را بالاى ســر نبرده اســت. براى خيلى از بازيكنان 
حاضر درفوتبــال اروپا قهرمانى در اين مســابقات 
به يك وسوســه ديرينه تبديل مى شود. ولى براى 
كاپيتان يووه و تيم ملى ايتاليا اين طور نيست. او در 
39 سالگى با همان سبك هميشگى اش و خنده اى 

كه بر لب دارد، درون دروازه يووه مى ايستد. بوفون 
تاكنون 99 بار دراين تورنمنت با پيراهن يوونتوس 
بازى كرده و اگر بازى هايى كه با پارما در اين رقابت ها 
انجام داده را محاسبه كنيم، تعداد دفعات حضورش 
در اين رقابت ها به عدد 109 مى رسد. او در مجموع 
144 بار در رقابت هاى مختلف باشگاهى اروپا با پارما 
و يوونتوس به ميدان رفته است. كاسياس هم امشب 
به ركورد 167 بازى در ليگ قهرمانان با رئال مادريد 

و پورتو دست خواهد يافت. ولى تاريخ براى بوفون و 
كاسياس تازه آغاز شده است. 

 اما بازى يووه و پورتو فقط به نبرد اســطوره هاى 
ديرينــه اين تيــم خلاصه نمى شــود. يــووه با 
صدرنشينى در گروه خود در مرحله مقدماتى،  در 
اين دور هم ازشانس بيشترى براى صعود به مرحله 
بعدى برخوردار است. خروج احتمالى بارسلونا از 
اين مرحله تا حدى براى آلگرى اهميت دارد. يووه 

اخيرا فرمول     1-3-2-4 را كه قابليت هاى فردى و 
قدرت دفاعى اين تيم را به خوبى نمايان مى كند در 
ميادين به اجرا گذاشته و همچنان روياى قهرمانى 
در چمپيونزليگ را در سر مى پروراند. البته تيمى 
كه درســال 2014 در فينال چمپيونزليگ برابر 
بارسلونا شكست خورد ، شخصيت مقتدرانه ترى 
داشــت. با اينكه تيم فعلى يووه، پيرلو و كارلوس 
تبس و ويدال و پوگبا را دراختيار ندارد، اما درعوض 
امكان برخور دارى از راه حل هاى تكنيكى زيادى 
در تركيب تيمى خود داشته كه با ايگواين و ديبالا 
به زيبايى به اجرا مى گذارد. پورتو از يووه در سطح 
پايين ترى قــرار دارد. ولى بعــد از حذف كردن 
رم در مرحله پيش حذفى، آنهــا مى توانند براى 
آلگرى هم دغدغه هاى زيــادى ايجاد كنند. آنها 
بازيكنان جوان و تكنيكى همچون براهيمى، دانيلو 
و الكس تيس دارند. اين تيم خيلى به دروازه حريف 
فشــار نمى آورد ولى بازيكنانش از تكنيك فردى 
بالايى برخوردار هستند. تيكينيو و اندره سيلوا در 
مقاطعى مى توانند خطرناك ظاهر شوند. يووه براى 
نتيجه گيرى در پرتغال ، چاره اى جز خارج كردن 

اين دو از جريان بازى نخواهد داشت.

محروميت 
ستاره واليبال سايپا در 

نيمه نهايى
ورزش: كميته انضباطى فدراسيون واليبال به سرمربى تيم سايپا 

تذكر كتبى داد و بازيكن اين تيم را به يك جلسه محروميت از حضور 
در ليگ برتر محكوم كرد. ديدار ســوم مرحله نخست پلى آف مسابقات 
واليبال قهرمانى باشــگاه هاى برتر مردان ايران جام «شهداى منا»  با دو 

ديدار در شهرهاى اروميه و تهران پيگيرى شد.
تيم ســايپا در خانه واليبال تهران به مصاف صالحين ورامين رفت و با 
شكســت 3 بر 2 اين تيم به مرحله نيمه نهايى راه يافت اما اين ديدار 

حاشيه هايى به همراه داشت.
كميته انضباطى فدراســيون واليبال در نشست فوق العاده 

خود پرونده اين بازى را با حضور اعضاى كميته، ناظر 
مسابقه و ســرمربى و بازيكن تيم سايپا 

بررسى كرد.

دبير 
فدراسيون وزنه بردارى: 
جام فجر برگزار مى شود

 ايرنا : دبير فدراسيون وزنه بردارى گفت: به رغم شرايط خاص 
اين روزهاى اهواز به دليل وجود ريزگردها و گرد و غبار، برنامه ريزى 

براى برگزارى تورنمنت بين المللى جام فجــر در موعد مقرر در حال 
انجام است. وى افزود: از شرايطى كه براى مردم استان خوزستان به وجود 
آمده ناراحت هستيم و انتظار داريم راهكار موثرترى براى مهار ريزگردها 

و گردوغبار اعمال شود. 
وى اظهار داشت: با اين وجود چون رقابت هاى بين المللى جام فجر در 
خلال مسابقات نوجوانان و جوانان قهرمان آسيا در توكيو مطرح و 

مورد تاييد فدراسيون بين المللى وزنه بردارى قرار گرفت و 
برنامه از پيش تعيين شده تدوين شد، برنامه ريزى ها 

براى برگزارى اين رقابت ها در موعد مقرر 
در شهر اهواز ادامه دارد.

داستان 
تراژدى بوكس؛

بوكسورهاى جوان شب را در 
ترمينال خوابيدند

ورزش:  پيش از بازى هاى المپيك ريو بود كه مشخص شد بوكس كشورمان 
وضعيت خوبى ندارد و تنها با يك نماينده در المپيك حاضر شد كه به توفيقى هم 

نرسيد و با حذف زود هنگام روزبهانى پرونده بازى هاى المپيك2016 براى فدراسيون 
بوكس نيز بسته شد. صابر جهانيان و محمد خسروى، دو بوكسور جوان بعد از مسابقات 
درون اردويى شبانه عذرشان خواسته مى شود و حتى به آنها اين اجازه داده نمى شود كه 
شب را در اردو بگذرانند و صبح آنجا را ترك كنند،  صابر جهانيان، بوكسور وزن 69كيلوگرم 
در مسابقات درون اردويى يكى ديگر از بوكسورها كه اتفاقا پدرش از مربيان سابق 

بوكس بوده را شكست مى دهد و دستش هم به عنوان فرد پيروز بالا مى رود ولى در 
عين ناباورى عذر او را مى خواهند تا يكى ديگر از داستان هاى منحصربه فرد 

فدراسيون بوكس رقم بخورد. سوالات جدى در اين مورد مطرح است؛ 
آيا نمى شد اين دو جوان صبح اردو را ترك كنند و در ترمينال 

بخوابند؟ اگر در شهر غريب اتفاقى برايشان مى 
افتاد چه كسى پاسخگو بود؟ 

پيج گرد     ى

حسين ماهينى مدافع پرسپوليس در پستى اينستاگرامى 2
كه عكســى از او را در ورزشگاه مسقط نشان مى دهد، 
مصدوميت بد موقع و از دست دادن بازى مقابل الهلال را 
قسمت نام گذاشت و تاكيد كرد برد پرسپوليس مهمترين 

چيز است.

رياض محرز بازيكن الجزايرى لسترسيتى و بهترين 
بازيكن ســال آفريقا و بهترين بازيكن فصل گذشته 
ليگ برتر انگليس، در پستى اينســتاگرامى تولد 

26سالگى اش را به خود تبريك گفته است!

على كريمى در كانال تلگرام خود، به تمجيد اين سازمان به انتقاد 
او در توئيتر رئيس جمهور به خاطر مساله خوزستان، واكنش نشان 
داد و تاكيد كرد پستش تنها براى همدردى با مردم خوزستان بوده 

و رئيس سازمان بايد به جاى حرف زدن، مرد عمل باش د. 

بعد از آن كه تئو ولكات، بال كنارى آرسنال با گلزنى در 
جام حذفى، تعداد گل هاى خود را در پيراهن توپچى ها 
به عدد 100 رساند، حساب توئيتر باشگاه آرسنال در 

توئيتى اختصاصى به تمجيد از او پرداخت.
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 طبيعت/ عباســعلى سپاهى 
يونسى 

 اكوسيســتم دريايــى و وضعيت 
گونه هايى كه در درياهاى ايران زندگى مى كنند 
از مباحثى است كه مردم آشنايى كمترى با آن 
دارند و البته اين هم دلايل خاص خود را دارد. در 
تماسى با داود ميرشكار مدير كل زيست بوم هاى 
دريايى ســازمان حفاظت محيط زيست درباره 
محيط زيست دريايى خليج فارس و درياى عمان 
و گونه هاى در حال انقــراض در آن ها گفت وگو 
كردم كه مى خوانيد. با اين اميد كه پرداختن به 
موضوعاتى از اين دست، باعث ايجاد حساسيت 
بيشتر در بين مردم و مسؤولان شود و قدم هاى 
بيشــترى براى حفاظت از اين زيســت بوم ها و 

گونه هاى در معرض انقراض برداشته شود.

  براى شروع بفرماييد پايش اكوسيستم 
خليج فارس در چه وضعيتى است؟ 

 در خصوص آمار تنوع زيســتى آب هاى درياى 
عمان، خليج فارس و دريــاى خزر اطلاعاتمان 
بســيار محدود است به اين دليل كه جمع آورى 
اطلاعات در حوزه محيط زيست دريايى نيازمند 
تجهيــزات پايه از قبيل شــناور، انواع تجهيزات 
نمونه بردارى و نيروى انسانى متخصص است و در 
كنار اين موارد، تخصيص اعتبارات مورد نياز براى 
جمع آورى و آناليز نمونه ها و توليد اطلاعات قابل 
اتكا از داده هاى خام بســيار ضرورى است. مردم 
و مســؤولان با معضلات محيط زيست دريايى 
آشنايى كافى ندارند بنابراين دغدغه اى نيز ايجاد 
نشــده و به تبع آن مطالبه اى هم در اين حوزه 
ندارند و به همين دليل توجه به محيط زيســت 
دريايى در اقشــار مختلف كشور از سطح بالايى 

برخوردار نيست.

  شــما به عنوان يك مدير از شناخت 
كم مردم و مطالبه نكردن آنها در مســايل 
و معضلات حــوزه دريايى صحبت كرديد. 
حالا اگر مطالبه مردمى نبود، نبايد بودجه 

اختصاص پيدا كند؟ 
 با توجه به اين كه ســه حوزه دريايى كشــور از 
سرمايه هاى ملى محســوب مى شود، قطعاً براى 
حفاظت از آن ها بايد تخصيص اعتبارات مناسب 
صورت پذيرد اما واقعيت اين اســت كه در بروز 
مشكل ريزگردها ما تا چه اندازه مطالبه مردمى 
داريم و دولت ها هم با توجه به اين مطالبات بايد 
پاسخگو باشند. من هميشه گفته ام كه دريا، دل 
بزرگى دارد و مشــكلاتش را ديرتر بروز مى دهد، 

اما اكنون مشــكلات به جايى رســيده است كه 
خواه ناخواه يك سرى از محدوديت هايى را براى 
زندگى در سواحل ايجاد كرده است. آلودگى هاى 
ســاحلى - دريايى، كاهش ذخاير صيد و... نشان 
مى دهد كه از آستانه تحمل خليج فارس و درياى 
عمان خارج شده ايم پس وقت آن است كه اقشار 
مختلف مردم در حوزه محيط زيســت دريايى 
رويكردى متفاوت و مطالبه گرانه در پيش بگيرند.

  چه بايد كرد كه مطالبه جدى مورد نظر 
شكل بگيرد؟ 

 براى اين كه مردم در اين حوزه مطالبه داشــته 
باشــند بايد اطلاع رســانى كافى انجام شود و 
اين كارى اســت كه ما در حد تــوان خود آن را 
از كانال رســانه هاى مختلف انجام داده ايم و در 
كنار اين اطلاع رســانى ها كارگاه هاى آموزشى 
هم براى مردم با موضوع حفظ گونه هاى در حال 
انقــراض برگزار كرديم اما مطمئنــاً اين اقدام ها 
كافى نيســت و به فعاليت هاى مســتمرترى در 
اين حوزه نيازمنديم. متأسفانه دغدغه هايى كه 
مردم در خشكى دارند بيشتر است و مطالباتشان 
نيز در خشكى مشــهودتر. اين را از مقايسه بين 
ســازمان هاى مردم نهادى كــه در هر دو حوزه 
خشــكى و دريا فعاليت مى كننــد نيز مى توان 
فهميد. در محيط زيســت طبيعــى يگان هاى 

مختلفــى براى حفاظــت از عرصه هاى طبيعى 
تلاش مى كنند و بدليل مشهود بودن جرم، نقش 
هم افزايى براى يكديگر دارند ولى در حوزه دريايى 
كشور به علت گستردگى مساحت آب هاى تحت 
مديريت و وظايف ســنگين محوله توانايى نقش 
آفرينى در تمامى حوزه هــا از جمله حفاظت از 
محيط زيست را ندارند. مرزبانى نيروى انتظامى، 
نيروى دريايى سپاه، نيروى دريايى ارتش، يگان 
حفاظت شــيلات و... در حيطه مســؤوليت ها و 
مأموريت ها، وظايف خود را به خوبى ايفا مى كنند 
ولى حوزه محيط زيســت چون تخصصى است 
يگانى متخصص مى خواهد كه آشنايى لازم را در 
مورد زيست، گاه هاى آبى و گونه ها داشته باشد تا 

نقشى مؤثر در پيشگيرى از جرايم عمدى و غير 
عمدى ايفا كند و در صورت بروز جرم نسبت به 

حداقل رساندن آسيب ها تلاش كند. 

  با اين توضيحــات چه بايد كرد كه به 
نتايج بهترى برسيم؟ 

 اگــر بخواهيم مديريتى صحيح براى حفاظت از 
اين ذخاير داشته باشيم، ابتدا بايد داده هاى لازم 
را با اجراى طرح هاى پژوهشى و مطالعاتى مورد 
نياز از اكوسيستم هاى دريايى استخراج و سپس 
توليد اطلاعــات از داده ها صورت پذيرد. با تهيه 
چك ليست هاى مديريتى مى توان نقش مردم و 
دستگاه هاى بهره بردار و ذيربط را در امر خطير 
حفاظت از تنوع زيستى ترسيم و تعريف نمود تا 

شاهد درياهايى پرُتوليد و پاك باشيم. 

 بهره بردارهايى كه اشاره كرديد هر كدام 
در حوزه كار خودشان مأموريت هايى دارند، 
آيا اين ارگان ها مى توانند به شــما كمكى 
كنند و اطلاعاتى دارند كه به كار ســازمان 

بيايد؟ 
 ببينيد، هر كدام از اين سازمان ها تلاش مى كنند 
كه در حوزه فعاليت هاى تخصصى و مأموريت هاى 
سازمانى مطالعه و پژوهش كنند به طور مثال در 
حوزه نفت، مطالعات معطوف به حوزه اكتشاف و 

بهره بردارى بهينه نفت است و در حوزه شيلات 
نيز هر چند نزديك تر اســت ولى باز در جهت 
بهره بردارى از منابع مى باشــد. پژوهش هايى كه 
سازمان حفاظت محيط زيســت آن ها را دنبال 
مى كنــد بايد در جهت شــناخت كامل و دقيق 
اكوسيستم هاى دريايى باشد. يكى از ويژگى هاى 
اصلى اين مطالعات استمرار داده بردارى از محيط 
زيست دريايى است تا بتوان با تبديل اين داده ها 
به اطلاعات ذى قيمت، مديريتى صحيح را اعمال 

كرد.

  در حال حاضــر آمارى از گونه هاى در 
حال انقراض در خليج فارس و درياى عمان 

داريم؟ 
 بيشــتر گونه هاى دريايى متأسفانه در فهرست 
سرخ IUCN قرار دارند كه از آن جمله مى توان 
به برخى ماهيان، كوسه ها، پستانداران دريايى، 
خزندگان دريايى، آبسنگ هاى دريايى، پرندگان 

آبزى و كنار آبزى و ... اشاره كرد.
 

  به عنون آخرين پرسش، براى حفاظت 
انقراض چه اين گونه هــاى در حــال  از 

 كرده ايد؟
 خب ما در اين قسمت در دو بخش فعاليت هايى 
را در دستور كار داريم؛ يكى بخش اجرا و ديگرى 
بخش آموزش و اطلاع رســانى اســت. در بحث 
آمــوزش به طور مثال مى توان گفت هزار كارگاه 
آموزشــى را براى جوامع محلى، دانشــگاهيان 
و ارگان هــاى دولتى طى ســال هاى گذشــته
 داشته ايم. در كنار اين فعاليت ها بيش از هفت 
جلد كتاب راهنماى پايــش و امداد و نجات در 
معاونت محيط زيســت دريايى منتشر كرديم. 
برگزارى برخى از كارگاه هاى آموزشى و تخصصى 
را بر عهده داشتيم و يا در برگزارى آن ها مشاركت 

كرده ايم. 
بحث پايش و حفاظت زيستگاه ها و گونه ها، بخش 
ديگر فعاليت هاســت كه با توجه به امكاناتى كه 
در اختيــار داريم به آن مى پردازيم. به طور مثال 
در حوزه لاك پشت هاى دريايى هر ساله از نيمه 
اســفند پايش اين گونه و پاكسازى سواحلى كه 
اين ها تخم گذارى مى كنند، شــمارش تخم ها و 
كنترل برگشــت نوزادان لاك پشت ها به دريا را 
در دســتور كار داريم و يا در بحث آبسنگ هاى 
مرجانى و جنگل هاى حرا هم پايش هاى دوره اى 
را داريم و همه اين فعاليت ها به منظور حفاظت و 
نگهدارى از زيستگاه گونه ها و پستانداران دريايى 

انجام مى شود.

گفت وگو با مدير كل زيست بوم هاى دريايى

مردم و مسؤولان با معضلات محيط زيست دريايى آشنايى ندارند

«مالچ پاشى» طرحى سرطان زا و خجالت آور است
پدر  تســنيم: 
كويرشناسى ايران 
بــا ارايه راهكارى 
بــراى تثبيــت ريزگردها و 
ماسه هاى روان، گفت: مالچ 
پاشــى كارى خجالــت آور 
و ســرطان زا بــراى مهــار 
شيوه اى  و  ريزگردهاســت 
مربوط به دهه 40 و منسوخ 

شده است. پرويز كردوانى خطاب به مسؤولان تأكيد كرد: ريزگردهارا به 
جاى مالچ نفتى با ريگ تثبيت كنيد. تپه هاى ماســه اى خوزستان را به 
جاى درختانى كه به دليل عمق زياد آب زيرزمينى، خشــك مى شوند 
با گياهان علفى تثبيت كنيد و ماســه هاى روان ســاير نقاط كشور را با 
بتن رسى-ماســه اى. وى افزود: من طرحى را به رئيس سازمان جنگل ها 
و رئيس ســازمان محيط  زيست ارايه دادم و گفتم اصلاً نگوييد اين ايده 
كردوانى است. طرح را به نام خودتان اجرا كنيد تا افتخار جهانى اش براى 
ايران باقى بماند و كشورهاى ديگر نيز از ما بياموزند. بگذاريد همان طور 
كه قنات، ثبت ملى شد، راهكار مبارزه با ريزگرد و تثبيت شن هاى روان 
هم به نام ايران ثبت شود. در ظاهر موافقت مى كنند اما وجود كارشناسان 
ناكارشناس كه آفت پيشــرفت كشور شده، نمى گذارد مسؤولان درست 
تصميم بگيرند. در اين ميان عده اى هم منافعشــان در مالچ پاشى است. 
اعتبار مى گيرند تا طرح دهه 40 را اجرا كنند. طرحى مضر كه ريزگردها 
را تنها ســه سال تثبيت مى كند. آن ها با مالچ نفتى اين زمين ها را براى 
هميشــه از بين مى برند، ريشه حيات را در آن ها خشك كرده و به ناچار 

مقدمات مهاجرت مردم را فراهم مى كنند.

خيرين محيط زيست 
به كمك حيات وحش  آمدند

 ايسنا: مديركل حفاظت محيط زيست لرستان از توزيع علوفه در منطقه 
حفاظت شده ســفيدكوه ازنا با همراهى خيرين خبر داد. مهرداد فتحى 
گفت: بارش برف و كولاك در اســتان باعث شده در طبيعت لرستان به 
خاطر يخ زدگى و سردى مناطق، حيات وحش با مشكل تأمين غذا مواجه 
شــود و براى پيدا كردن غذا به اطراف روستاها و جوامع بومى ورود پيدا 

كند كه جانشان را به خطر مى اندازد.

خودروهاى فرسوده؛ قاتلان هواى پاك
ايرنا: رئيس ســتاد مديريت حمل ونقل و ســوخت گفت: آمد و شد يك 
ميليون و 200 هزار خودروى فرســوده از عوامل مهم آلودگى هوا بويژه در 
كلانشهرهاســت. مهدى نيكدار افزود: سالانه 100 هزار دستگاه خودروى 
فرسوده به اين تعداد اضافه مى شود و اگر هر سال 400 هزار دستگاه خودرو 
از رده خارج شود، مى توان در مدت سه تا چهار سال همه اين خودروها را 
نوسازى كرد. بر اساس برخى آمار، حدود 29 ميليون وسيله نقليه موتورى 

در كشور در حال رفت و آمدند كه شمار زيادى از آن ها فرسوده هستند.

انتقاد از فعاليت باغ وحش هاى بدون مجوز
خانه ملت: عضو كميسيون كشاورزى، آب و منابع طبيعى مجلس فعاليت 
باغ وحش هاى بدون مجوز را نشــانه ضعف نظارت و بى توجهى سازمان 
حفاظت محيط زيســت دانســت و بر لزوم تعطيلى هرچه سريع تر اين 
مراكز تأكيد كرد. جواد كاظم نسب گفت: سازمان محيط زيست بيشتر 
شــعار مى دهد در حالى كه ايــن باغ وحش ها بايد در عمل هر چه زودتر 

ساماندهى شوند.
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طبيعت

يك عكس و كمى اما و اگر
پورحسين:  امير  طبيعت/ 
حتماً شــما هــم در روزهاى 
گذشــته، اين عكــس را در 
كانال هــاى تلگرامى ديده ايد. 
عكسى بســيار زيبا از حركت 
يك گله گــرگ. تصويرى آن 
قدر گويا و زيبا كــه از زمان 
دست  ســرعت  به  انتشارش 
به دست شد و خيلى ها آن را 

ديدند تا آنجا كه در گروه هاى ويژه ادبى هم ارسال شد و بينندگان با 
ديدن آن لذت بردند. 

گويا اين تصوير از يكى از شبكه هاى تلويزيون هم به نمايش در آمده 
اســت تا افراد بيشــترى آن را ببينند اما آن چه براى من هم مثل 
برخى از دوســتان جاى پرسش بود اين بود كه آيا اين تصوير مربوط 
به ايران اســت و آن گونه كه در توضيح عكس آمده است مربوط به 
حضور گرگ ها در اطراف يكى از روستاهاى شهر باجگيران در خراسان 

رضوى است يا خير؟ 
اتفاقاً اين پرسشــى بود كه از ســوى برخى از فعالان محيط زيست 
هم مطرح شــد و از جمله در «گروه سبز انديشان ايرانى» كه اعضاى 
آن را برخى دســت اندركاران محيط زيست و برخى از علاقه مندان 
به اين حوزه تشــكيل مى دهد و هــر از گاهى در اين حوزه ها بحثى 
تخصصى هم شكل مى گيرد. بعد از به اشتراك گذارى اين تصوير، يكى 
از دوستان نوشت: با توجه به تجربيات چند ساله ام در طبيعت ايران 
و بخصوص زادگاهم خراســان بزرگ ترديد دارم اين گرگ ها مربوط 
به ايران باشند. گرگ هاى خراسان جثه اى كوچكتر و رنگ تيره ترى 
دارند و اين تصوير به اعتقاد من با پهباد گرفته شده كه فعلاً در اختيار 

عكاسان حيات وحش ايران نيست.
 و دوســت ديگرى نيز در پاســخ به اين كه يكى از اعضا نوشته بود 
اين تصوير در تلويزيون هم به نمايش درآمده اســت، نوشته بود: «به 
نمايش گذاشتن صدا و سيما ملاك نمى شود. جگوار را هم مى گويند 
پلنگ، يوزپلنگ را مى گويند پلنگ، كل را هم مى گويند قوچ و... هيچ 
مشــاوره اى از كارشناسان حيات وحش نمى گيرند». به نظر مى رسد 
براى بسيارى از ما تنها كافى است از نوشته و تصويرى لذت ببريم و 
فوراً آن را به گروه هاى ديگر ارسال كنيم و ماجراى عكس اين گرگ ها 
هم از همين جنس اســت. اما شايد بهتر باشد رسانه اى مانند صدا و 
سيما كمى با احتياط بيشتر به موضوعاتى از اين دست بپردازد چون 
به دلايلى مرجع به حساب مى آيد و ممكن است رفتار دوستان در اين 
رسانه باعث سردرگمى ديگران بشود. براى جلوگيرى از اين وضعيت 

بايد از نظر كارشناسان در حوزه محيط زيست و طبيعت بهره برد.

آيا مشكل، همين 4 گورخر است؟

طبيعت/ سپهر يونسى: ضرب المثلى است كه مى گويد «قبل از 
حرف زدن حرف را دور دهانت بچرخان بعد بگو». در اين چند روزه و 
بعد از شنيدن و خواندن حرف هاى محمدرضا نعمت زاده وزير صنعت، 
معدن و تجارت در بيست و يكمين جلسه هيأت نمايندگان اتاق ايران 
اين ضرب المثل بارها و بارها از ذهنم گذشت. با خودم فكر كردم چرا 
فردى در قد و قواره يكى از وزراى كشورم نبايد با تأمل بيشترى حرف 
بزند و يا اگر نظر او همين حرف هايى است كه مخابره شده آيا نبايد 
به شكلى بهتر حرف خود را بزند كه باعث نشود اين همه واكنش در 
پى داشته باشد؟ آقاى وزير در آن جلسه گفته بود: «خودتان مى دانيد 
يكى از مناطق ما كه در بحث مس و آهن ارزشمند است منطقه بهرام 
گور است كه محيط زيست دست گذاشته. من خودم رفتم ببينم اين 
حرف هايى كه مى گويند چه قد درســت است، بعد ديدم يك بيابان 
خاليه و حالا يك گوشه اى مثلاً چهار تا گورخر هم هست. به خدا اين 
را بدهند به معدنكار هم گورخرش را توسعه مى دهد و چهار گورخر 
مى شود هشــت تا، برايش آبخشور مى گذارد، مراقب مى گذارد، رشد 

و توسعه مى دهند تا آنجا كه ديگر كشور پر از گورخر بشود و …» 
جناب وزير طورى گفته است به خاطر چهار گورخر... كه انگار از بى 
ارزش ترين مســأله ممكن حرف مى زند و البته بايد دوستان محيط 
زيست به ايشــان در آن بازديد - كه شــخصاً رفته بودند تا ببينند 
دوستان محيط زيست راست مى گويند- موضوع را توضيح مى دادند 
كه قرار نيســت با گله هاى هزارتايى گورخر روبه رو شــوند كه سال 
هاست همين نگاه باعث شده جمعيت حيوانات اين كشور كمتر شوند. 
نكته ديگرى كه بعد از شنيدن اين سخنان گهربار به ذهن هر شخصى 
مى رسد اين است كه وقتى شــما روز به روز عرصه را براى حيوانات
 بى زبان اين سرزمين تنگ تر و تنگ تر مى كنيد و در قلمرو آن ها هكتار 
هكتار پيشروى مى كنيد، بعد از افزايش جمعيت آن ها، مى خواهيد با 
آن ها چه بكنيد؟ شما كه چشم ديدن چهار گورخر را در گوشه اى از 
يك بيابان نداريد با تعداد زياد آن ها دست و پاى فعاليت هايان تنگ تر 
مى شود. جناب وزير! به عنوان كسى كه فقط به اين حوزه علاقه مندم 
مى دانم كه تكثير اين حيوانات وحشى بايد در شرايط طبيعى زندگى 
آن ها در محيط زيســت خودشان اتفاق بيفتد نه در فضايى كه شما 
ايجاد مى كنيد، مگر اين كه مجبور به اين كار باشيم و گونه كاملاً در 
حال انقراض باشد. نكته ديگرى كه مى توان به آن پرداخت اين است 
كه آيا واقعاً حضور اين چهار گورخر باعث شده تا عده اى بى كار باشند 
و براستى اگر مشكل اين چهار گورخر از ميان برداشته شود، آيا همه 
مشكل شما حل خواهد شد؟ بگذريم جناب آقاى وزير! از شما توقع 
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موى فورى
ارتشى-  واحدهاى  از   - نپذيرفتن   -7

خرمن ماه
 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم

 با ما تماس بگيريد

qudspuzzle@yahoo.com

جدول
محمدرضا على زاده

6917
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 افقى

 عمودى
درجه   45 برش  براى  اره  سوختن-   -8
در كارهاى چوبى- شهرى با معادن نمك 

فراوان در آذربايجان غربى
9- خنده رو - يارو- آزاد و رها- آب بند

10- عدد آبادى!- غم و غصه- ساز شاكى!- 
آدينه

مدفن شهر  شهرى-  باريك  راه   -11
 ابن سينا- صوت ندا

12- خاكستر نرم- حرفى روى خودش!- 
گروه- حرفى در الفباى فارسى

13- آموختنى بچه مدرسه- يخ بستن- 
كسى كه اهل بحث و مناظره است

تسبيح-  درخت   – بندى  استخوان   -14
اندازه ها

خواجه  از  اثرى  تبليغاتى-  نادر  گاز   -15
عبدا... انصارى 

آنچه مى خوانيد

محيط زيست دريايى از بخش هايى
 اســت كــه نســبت بــه ديگــر 
بخش هــاى محيط زيســت، توجه 
كمتــرى بــه آن شــده و مى توان 
گفت حق آن ادا نشــده اســت. 
اين در حالى است كه اين بخش 
گنجينه هــاى  و  ذخايــر  داراى 

بى همتاى زيست محيطى است

آنچه مى خوانيد
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